
15 Kč

ACHÁT



2 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA 
OD 15. 10. 2015 DO 15. 11. 2015

RADA MĚSTA:
ÚSSM:
• schvaluje přidělení bytu č. 25 v domě 

s pečovatelskou službou paní Jarmile 
Svatošové, Nová Paka.

Majetky:
• souhlasí s uzavřením nájemní smlou-

vy na pronájem nebytových prostor 
o výměře cca 139 m2 v domě č. pop. 
325 na Masarykově nám., Nová Paka 
se společností  Oblastní charita Ji-
čín, IČ 73633755 na dobu neurčitou 
od 01. 02. 2016.

• schvaluje zveřejnění záměru města 
Nová Paka v souladu s § 39 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích v plat-
ném znění, záměr prodeje pozemků 
p. č. 1911/1, 1911/2, 1911/3, 1907/82, 
1907/83 a části  p. č. 1907/85, vše 
k. ú. Nová Paka za účelem výstavby 
obchodního domu za následujících 
podmínek, které zajistí  kupující na své 
náklady:

• realizace kruhové křižovatky na styku 
ulice Pražská, V Aleji a U Studénky

• předláždění (novou zámkovou dlaž-
bou) stávajícího chodníku od přechodu 
u ZPA po nový kruhový objezd, od uli-
ce Pražská k ulici Svobody a výstavba 
chodníku na místě stávající stezky pod 
ZPA směrem k ulici Sv. Čecha

• narovnání (navýšení) nivelity komuni-
kace v ulici V Aleji až po novou kru-
hovou křižovatku (zajištění plynulého 
a bezpečného nájezdu na kruhovou 
křižovatku)

• zachování regulati vu - 20 % zeleně 
z celkové zastavěné plochy, výsadbu 
- a druhovou skladbu zeleně předem 
odsouhlasit s odborem životního pro-
středí městského úřadu

• zpomalit odtok dešťové vody z celé 
lokality nového obchodního domu 
o kapacitě retence minimálně trojná-
sobku prodávané lokality (např. vybu-
dováním retenční nádrže za komuni-
kací v ul. V Aleji)

• předložit konečnou verzi studie k od-
souhlasení prodávajícímu (město Nová 
Paka)

• prodejní cena je stanovena na 1 000 
Kč/m2

• kupující předloží městu Nová Paka ná-
vrh smlouvy o smlouvě budoucí kup-
ní smlouvy, obsahující všechny výše 
uvedené podmínky

• kupující do 8 měsíců po podpisu bu-
doucí smlouvy kupní předloží pro-
dávajícímu k dispozici projektovou 
dokumentaci pro územní rozhodnutí  
a kopii žádosti  o vydání územního 
rozhodnutí  a do 14 měsíců po pod-
pisu budoucí smlouvy kupní předloží 
prodávajícímu k dispozici projektovou 
dokumentaci pro stavební povolení 
a kopii žádosti  o vydání stavebního 
povolení

• v případě podání více žádostí  o výše 
uvedené pozemky, které splní zada-
né podmínky prodeje, bude uskuteč-
něno výběrové řízení, jehož jediným 
kritériem bude nabídnutá cena za m2

• v případě porušení povinností  kupu-
jícího má prodávající právo odstoupit 
od smlouvy

• termín pro předložení žádostí , kte-
ré budou obsahovat všechny výše 
uvedené podmínky, se stanovuje do 
18. 12. 2015 do 10 hodin na adresu: 
Městský úřad Nová Paka.

Dotace:
• souhlasí s poskytnutí m fi nančního 

příspěvku ve výši 5 000 Kč na spolu-
účast při hrazení nákladů spojených 
s organizací vyhlášení nejúspěšněj-
ších sportovců a cvičitelů okresu Jičín 
pro Unii sportu Jičínska.

• schvaluje dotaci z rozpočtu města 
Nová Paka, ve výši 49 500 Kč, Oblast-
ní charitě Jičín, na nákup vybavení pro 
vznikající Nízkoprahové zařízení pro 
děti  a mládež v Nové Pace a schvaluje 
veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí  
dotace.

• schvaluje dotaci z rozpočtu města 
Nová Paka, ve výši 20 000 Kč, Živo-
tu bez bariér,z.ú.,k částečné úhradě 
běžných výdajů souvisejících s po-
skytováním sociální služby – sociální 
rehabilitace a schvaluje veřejnoprávní 
smlouvu o poskytnutí  dotace.

• schvaluje uzavření veřejnoprávní 
smlouvy se Sborem dobrovolných 
hasičů Vrchovina o poskytnutí  dotace 
ve výši 35 000 Kč na zhotovení slav-
nostního vyšívaného praporu.

• schvaluje uzavření veřejnoprávní 
smlouvy s Jakubem Chvalem o po-
skytnutí  dotace ve výši 6 000 Kč 
na boxerský galavečer.

• schvaluje uzavření veřejnoprávní 

smlouvy s Gymnáziem a Střední od-
bornou školou pedagogickou Nová 
Paka o poskytnutí  dotace ve výši 
6 000 Kč na uspořádání Mikulášské 
besídky.

• schvaluje uzavření veřejnopráv-
ní smlouvy s Geoparkem Český ráj, 
o. p. s. o poskytnutí  dotace ve výši 
25 000 Kč na činnost.

Veřejné zakázky a investi ce:
• schvaluje výběr zpracovatele projek-

tových záměrů do Programu INTER-
REG V-A ČR – PR 2014 – 2020, prio-
ritní osa 2 a 4, kterým bude Regional 
Development Agency, Panská 1492, 
Rychnov nad Kněžnou.

• schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě 
o dílo s fi rmou ESCO stavební spo-
lečnost s. r. o., IČ: 25935151 na akci 
„Nová Paka, Šti kov – Útulek pro psy 
– II. zadání“.

• schvaluje vyhlášení poptávkového 
řízení na provozovatele nekuřáckého 
Sportbaru ve vstupních prostorách 
Bazénu Nová Paka.

• schvaluje Smlouvu 15-99-G003-0 
o zavedení a provádění systému řízení 
bezpečnosti  dětského hřiště s fi rmou 
Hřiště hrou s. r. o., IČ: 03673073.

• schvaluje Smlouvu o postoupení práv 
a povinností  týkající se akce: „Útulek 
pro psy – Nová Paka, Šti kov“ mezi 
městem a o. s. Místo v Nové Pace, 
IČ: 26637561.

• schvaluje Dodatek č. 6 ke smlou-
vě o dílo s fi rmou Metrostav, a. s., 
IČ: 00014915.

• schvaluje zadávací dokumentaci 
na akci: „Dodávka a montáž informač-
ních směrových tabulí pro Sportovně 
regenerační centrum v Nové Pace“ 
a pověřuje majetkový odbor zajiště-
ním výběrového řízení na generálního 
dodavatele.

• schvaluje zadávací dokumentaci 
na akci: „Dodávka infrakabiny pro 
Sportovně regenerační centrum 
v Nové Pace“ a pověřuje majetkový 
odbor zajištěním výběrového řízení 
na generálního dodavatele.

Ostatní:
• schvaluje Rámcovou smlouvu o za-

jištění administrace krajského Pro-
gramu obnovy venkova pro rok 2015 
s Královéhradeckým krajem.
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• schvaluje Dohodu o narovnání týka-
jící se zrušení závazku mezi městem 
Nová Paka, Petrem Kotykem a Věrou 
Nádvorníkovou o uhrazení smluvní 
pokuty 150 ti s. Kč a schvaluje Do-
hodu o narovnání týkající se nového 

závazku města Nová Paka, kdy měs-
to nebude po Petru Kotykovi a Věře 
Nádvorníkové, vlastníci pozemků 
parc. č. 3835/81, 3835/82, 3835/78, 
3835/73, 3835/69, 3835/65, požado-
vat fi nanční příspěvek za připojení 

těchto pozemků na nově budova-
né inženýrské sítě v ulici Šlejharova 
v Nové Pace.

Úplná znění zápisů a usnesení RM 
na www.munovapaka.cz

1. Sníh „zboural“ tělocvičnu
V minulém čísle časopisů Achát kolega, 
zastupitel Franti šek Škvařil, projevil svůj 
názor na čerpání dotace na přístavbu tě-
locvičny u Základní školy Husitská Nová 
Paka. Jak už to tak v podobných jeho sta-
noviscích bývá, vytrhl jen to, co se mu 
hodilo do krámu.
Tělocvična byla složitý problém věcně 
i právně. Při sněhové kalamitě ji hasiči 
v roce 2006 okamžitě zavřeli. Byl to šok! 
Škola přišla ze dne na den o tělocvičnu. 
Nemělo cenu investovat do rekonstruk-
ce zastaralé do podhorských podmínek 
zcela nevhodné stavby. Rozhodli jsme 
se tak pro výstavbu nové tělocvičny, 
velikostně a kvalitati vně výrazně vyšší 
úrovně. Tu bylo potřeba vyprojektovat, 
úředně povolit a postavit. To vše se za tři 
a půl roku podařilo.

Finanční rovnice nákladů na stavbu 
tělocvičny v milionech:

Cogan: Celkem cena 38,5 mil.
• + 1,2 (státní dotace na zbourání)
• + 9,6 (státní dotace na stavbu)
• + 0 (možnost byla až 12 mil. - žádost 

o dotaci byla podána, ale neuspěla)
• - 2,4 (vrácení části  dotace, tj. odvod 

fi nančnímu úřadu)
• + 30,1 (vlastní peníze města, již zapo-

čítán odvod fi nančnímu úřadu)

Škvařil: Celkem cena 39,7 mil. 
(přičteno 1,2 mil., neboť by nechal 
instalovat panely proti  dozvuku v plné 
šíři rovnou za 1,5 mil.)
• + 1,2 (státní dotace zbourání)
• + 0 (9,6 mil. z dotace by nezískal, 

protože by nezměnil smlouvu, patrně 
by vůbec nepožádal, dle jeho tvrzení 
nešlo získat dotaci dvakrát za sebou 
ze stejného zdroje)

• + 0 (možnost na dalších 12 mil. 
– potřetí  na téže akci by „přece“ 
nežádal - viz výše)

• - 0 (- 2,4 mil. odvod fi nančnímu úřadu 
by nemusel řešit, nezískal by dotaci)

• + 38,5 (vlastní peníze města)
Suma sumárum nákladů 
z vlastních peněz města:

Cogan 30,1 mil. Kč < Škvařil 38,5 mil. Kč

2. Financování
Nejednalo se o žádné drobné. Akce cel-
kem stála cca 38,5 mil. Kč (zbourání 1,2 

mil., projekt 1,4 mil., stavba sama 32,7 
mil., kanalizace 3,2 mil.). To je investi ční 
rozpočet města velikosti  Paky z vlastních 
zdrojů na rok a půl až dva. Nechtěli jsme 
nechat školu ve štychu a rozhodli jsme, 
že tělocvičnu do konce roku 2010 posta-
víme i jen z vlastních 
zdrojů. To znamenalo, odsunout jiné plá-
nované investi ce. Pro rozpočet to byla 
rána, a tak jsme si zároveň uložili úkol 
sehnat co nejvíce z dotací, na které však 
není žádný právní nárok. Váha sněhu, 
na rozdíl od povodní žádný speciální do-
tační program nemá, a tak nám nezbylo 
než usilovat o peníze přímo v poslanecké 
sněmovně (v porcování tzv. medvěda) 
a na Ministerstvu fi nancí. 
Už pro rok 2007 se podařilo získat 1,2 
mil. na zbourání tělocvičny a pro rok 
2008 to bylo ze stejného ti tulu 9,6 mil. 
na I. etapu stavby. Lví podíl na získání fi -
nancí měl poslanec Zdeněk Lhota z ODS, 
který se snažil pomoci i s žádostí  o 12 
mil. na II. etapu stavby pro rok 2009, to 
se už nepodařilo. I tak jsme mu vděčni, 
že udělal, co mohl. 

3. Kolik se dá sehnat dotací?
Pokud F. Škvařil, v Achátu píše: „Nedo-
kážu pochopit, jakou šanci mělo město 
na získání dotace na jednu akci dvakrát 
za sebou v rámci poslaneckých návrhů, 
tzv. porcování medvěda (starosta byl v té 
době poslancem).“ Odpověď je celkem 
pochopitelná: Šanci mělo velmi slušnou, 
město už získalo z jednoho zdroje tzv. 
„medvěda“ na tělocvičnu dvě dotace 
(1,2 mil. na zbourání v roce 2007 a 9,6 
mil. na I. etapu stavby v roce 2008) a žá-
dalo o třetí  dotaci 12 mil. na II. etapu pro 
rok 2009. Starosta v té době poslancem 
nebyl.
Výběrové řízení proběhlo v první po-
lovině roku 2008. Ve výběrovém řízení 

vyhrála fi rma UNI plus, s. r. o. s nejnižší 
nabídkovou cenou 30,92 mil. Druhá fi r-
ma v pořadí nabídla cenu 35,22 mil. tedy 
o 4,3 mil. vyšší. Firma s výrazně nejnižší 
cenou za dílo též nabídla i pro nás zcela 
překvapivě velmi krátký termín zhoto-
vení do konce roku 2008, a zde vzniklo 
jádro právního sporu.
Město nutně potřebovalo akci provést 
ve dvou letech dle předpokládaných 
etap I. a II. Vážné důvody v zájmu města 
byly zejména tyto: 
1. Financování. Město žádalo o dotaci 
12 mil. na další rok a ani rozpočet nepo-
čítal s fi nancováním pouze v roce 2008. 
Financování byla naše vnitřní otázka ma-
ximální hospodářské efekti vity. Prostě 
jsme se snažili sehnat co nejvíc peněz 
z dotací, abychom ušetřili rozpočet měs-
ta na jiné investi ce.
2. Nemožnost kolaudace tělocvičny 
do konce roku 2008. Ke kolaudaci bylo 
nezbytné provedení stavby navazují-
cí kanalizace s vsakovacím objektem 
v ceně 3,2 mil. O tu město, aby uspořilo 
maximum vlastních prostředků, žádalo 
od jiného dotačního ti tulu z EU. Soutěž 
na ní mohla být však vypsána až po roz-
hodnutí  o dotaci.

4. Prodloužení výstavby
Právě nemožnost kolaudace byla právně 
zcela zásadní. Tato skutečnost zname-
nala, že bychom museli zcela odmítnout 
získanou dotaci 9,6 miliónů. Jediné řeše-
ní pro město bylo v jeho zájmu posunout 
termín realizace i na rok 2009. Takové 
řešení tehdejší legislati va nezakazovala. 
Věc jsme předem zkonzultovali i s Mini-
sterstvem fi nancí, které bylo správcem 
dotačního ti tulu a nevidělo v tom pro-
blém. O posunutí  termínu na původně 
plánovaný 31. 8. 2009 rozhodla po pro-
jednání na příslušných odborech kompe-
tenčně příslušná rada města. Ministerstvo 
fi nancí potvrdilo souhlas s rozložením 
akce na dva roky i svým rozhodnutí m 
č. 298228-0075 o poskytnutí  dotace ze 
dne 12. 8. 2008, kdy podkladem a přílohou 
pro rozhodnutí  byla smlouva o dílo včetně 
dodatku o posunutí  termínu. Na základě 
tohoto rozhodnutí  jsme začali stavět.
Stavba probíhala standardně. Firma pl-
nila smlouvu. V průběhu stavby jsme 
na žádost školy částečně rozšířili rozsah 

TĚLOCVIČNA ZŠ HUSITSKÁ: JEDNAL STAROSTA HOSPODÁRNĚ?

Stará nevyhovující tělocvična
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V měsíci listopadu byl městem Nová Paka 
úspěšně dokončen projekt „Konsolidace 
IT a nové služby TC Nová Paka“, reg. č. 
projektu CZ.1.06/2.1.00/22.09497.
Projekt byl spolufi nancován z Integro-
vaného operačního programu EU (IOP), 
v rámci výzvy č. 22 „Konsolidace IT 
a nové služby TC obcí“, prioritní osa 2. 
Zavádění ICT v územní správě, oblast 

podpory 2.1.
Projekt navazuje na předchozí projekt 
technologických center (TC), jehož cí-
lem je zkvalitňovat činnost úřadů ve-
řejné správy a to prostřednictvím její 
elektronizace. Technologické centrum 
Nová Paka bylo vybudováno v roce 2011 
v rámci výzvy č. 6 z IOP a je defi nováno 
jako technologická architektura a IT in-

frastruktura pro poskytování regionál-
ních služeb v oblasti  elektronizace veřej-
né zprávy, tzv. eGovernmentu.
Technické řešení projektu:
Projekt Konsolidace IT a nové služby TC 
Nová Paka přinesl tři zásadní produkty: 
rozšíření a zlepšení kvality samotného 
technologického centra - IT infrastruk-
tury, dále elektronizaci vybraných 

ZPRÁVA O REALIZACI PROJEKTU: 
KONSOLIDACE IT A NOVÉ SLUŽBY TC NOVÁ PAKA

zakázky o kvalitati vně lepší cvičební po-
vrch, audiovizuální a další vybavení. Ško-
la též požadovala jiné řešení stěny mezi 
družinou a tělocvičnou. V srpnu 2009 byl 
objekt v souladu s projektem hotov a če-
kaly ho hygienické zkoušky. 

5. Dozvuk
Při měření nevyšla doba dozvuku. Pro-
blém dozvuku nebyl zapříčiněn zhoto-
vitelem, nýbrž objekti vní skutečností , 
kdy opatření navržená v projektové 
dokumentaci nepostačovala na splně-
ní hygienických limitů dozvuku. Zvuk se 
paradoxně neztrácel, protože obklad 
tělocvičny byl proveden v příliš ideálním 
obdélníku přesně podle projektu, čímž 
se vytvořily opti mální podmínky pro tře-
potavou ozvěnu mezi obvodovými stě-
nami. Tutové komplexní řešení dozvuku 
pomocí akusti ckých systémových ob-
kladů na všech stěnách a stropu mohlo 
být za cenu cca 1,5 mil. řešeno i předem. 
To jsme s ohledem na hospodárnost 
nechtěli, neboť hodnoty dle architek-
ta mohly vyjít i bez opatření. Rozhodli 
jsme se proto pro postupnou instalaci 
až do splnění hygienických limitů. To nás 
stálo cca 300 ti síc Kč. Díky tomu město 
reálně uspořilo cca 1,2 mil. Kč svých pe-
něz. Následně došlo ke kolaudaci a mini-
sterstvo zkonstatovalo, že z technického 
hlediska nebylo zjištěno porušení závaz-
ných podmínek opravňujících použití  po-
skytnutých dotačních prostředků.

6. Kontrola
Po pěti  letech bezproblémového provo-

zu tělocvičny přišla kontrola Finančního 
úřadu pro Královéhradecký kraj. Ta do-
vodila, že na základě judikatury (nikoliv 
porušení konkrétního ustanovení záko-
na) vykládající jednu ze zásad správního 
práva, jsme posunutí m termínu dokon-
čení stavby, byť plně v zájmu města, 
diskriminovali ostatní fi rmy účastnící se 
soutěže. Reálně vzato jsme podle fi nanč-
ního úřadu diskriminovali fi rmu, s cenou 
o 4,3 mil. dražší a dopusti li jsme se tak 
porušení rozpočtové kázně.
Načež nám uložil odvod v plné výši do-
tace 9,6 mil. Proti  tomuto rozhodnutí  se 
město odvolalo k Finančnímu ředitelství 
v Brně, které konstatovalo, že předmět-
né porušení lze specifi kovat jako méně 
závažné bez dopadu na splnění účelu 
dotace a snížil odvod na toliko jednu 
čtvrti nu, tj. 2.4 mil. 
Věc není ještě zcela uzavřena, město 
požádalo o prominutí  odvodu, o kterém 
bude rozhodnuto v příští m roce. Naše 
hlavní argumenty jsou stále stejné. Po-
sunutí  termínu bylo z vážných důvodů 
na podnět a v zájmu města, a hlavně 
byl při stavbě tělocvičny nepochybně 
splněn cíl samotného práva veřejných 
zakázek, kterým je zajištění hospodár-
nosti , efekti vnosti  a účelnosti  nakládaní 
s veřejnými prostředky.

7.  Dotaci jsme nevzdali
Výklad práva v mezních situacích je 
obecně jedna z nejvíce obtí žných práv-
ních disciplín, proto bych si na rozdíl 
od kolegy zastupitele Franti ška Škvařila, 
nebyl tak jistý, jaká základní pravidla jsou 
obsažena v zásadách správního práva. 
Pokud bychom postupovali podle jeho 
jasného názoru a neudělali tak zásadní 
chybu s posunem termínu, tak jsme mu-
seli vzdát rovnou celou dotaci 9,6 mil., 
protože jsme nemohli dotační podmínky 
splnit. My jsme se rozhodli jít do vážené-
ho rizika a dotaci se pokusili zachránit. 
Poskytovatel dotace nám vyšel vstříc 
a neměl s racionálním řešením problém. 
Finanční úřad má po šesti  letech odlišný 
právní názor. Zatí m se nám dotaci po-
dařilo uchránit jen z části  7,2 mil. O zby-

tek dále bojujeme, kdybychom do toho 
nešli, neměli jsme nic. Učinili jsme tak 
v mezích svých pravomocí s jediným cí-
lem, jednat ve prospěch města.

8. Franti šek Škvařil
Snaha opozice odvolat starostu je stan-
dardní. Franti šek Škvařil se o to, upřímně 
snaží již od okamžiku, kdy po komunál-
ních volbách v roce 2006 „demokrati cky“ 
písemně předložil ODS nabídku, že pokud 
zůstane místostarostou, tak pro ODS za-
jistí  post starosty na následujících 8 let. 
Nejhorší na věci asi je, že si reálně přál, 
aby město vracelo celých 9,6 milionů, 
jen aby si mohl hodit kamenem a do-
stát svým slovům, neboť ČSSD již před 
posledními komunálními volbami opako-
vaně psala o 8 milionech za porušení roz-
počtové kázně s poznámkou „Že by naši 
odborníci na radnici zklamali?“

9. Josef Cogan
Hodnocení jestli jsem zklamal a jed-
nal proti  zájmům města, nechám plně 
na občanech. Za posledních 12 let město 
investovalo do svého majetku přes mili-
ardu, na dotacích jsme z toho získali přes 
čtyři stovky milionů, až na tento (zatí m 
neuzavřený) případ, bez ztráty kyti čky. 
Při řízení jednám s péčí v mezích svých 
odborných znalostí  a schopností . Určitě 
nejsem neomylný a cením si každé zku-
šenosti . Nejsem však ten typ, co stojí při 
zdi a bojí se rozhodnout a raději nechá 
příležitost upláchnout. Pokud budu mít 
za to, že jednám v zájmu města, budu 
jednat i v budoucnu odvážně.

Josef Cogan, starosta

Letí  to. Nová řádně slouží již pět let

Bazén bude na tělocvičnu přirozeně 
navazovat
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agend pro město Novou Paku a vznik 
mapového portálu města pro úředníky 
i občany.
1. Rozšíření a konsolidace Technologic-
ké centra spočívá v:
pořízení nových moderních síťových 
prvků, tzv, switchů, rozšíření diskového 
pole o 6 kusů TB harddisků, zabezpečení 
chodu vnitřní sítě centrálním fi rewallem, 
prováděním analýzy hrozeb v síti , ná-
strojem umožňující aktuální i historický 
přehled o fungování infrastruktury, tzv. 
monitoringem a SIEM (Security Informa-
ti on and Event Management) - systém, 
který automati cky sbírá, archivuje a ana-
lyzuje logy bezpečnostní povahy napříč 
celou infrastrukturou od síťových prvků 
přes různé operační systémy až po apli-
kace, vše tak, aby byly splněny současné 
nároky na kyberneti ckou bezpečnost.
TC je určen pro provoz negarantovaného 
úložiště nevyřízených a neuzavřených 

spisů jako výstupů dat ze systému elek-
tronických spisových služeb v ORP elek-
tronické spisové služby pro město Nová 
Paka aplikací v širokém spektru funkcí 
jako jsou účetnictví, rozpočet, správa 
akti v, agendové systémy samosprávy 
aplikací centrálních projektů (např. re-
gistr územní identi fi kace, registr práv 
a povinností , registr obyvatel) aplikací 
systémového charakteru.
2. Elektronizace agend města Nová 
Paka spočívá v pořízení: 
skenovací linky pro digitalizaci došlých 
dokumentů do evidence spisové služby,
elektronické aplikace pro správu zápisů 
a usnesení rady a zastupitelstva města, 
příp. i pro další orgány, elektronickou 
aplikaci pro zpracování a centrální evi-
denci smluv města.
3. Publikace prostorových dat tvoří po-
slední část projektu a spočívá v imple-
mentaci mapového portálu města v pro-

středí internetu, který dokáže efekti vně 
spravovat a publikovat prostorová data 
jako pasporty majetku (zeleně, komu-
nikací, osvětlení apod.), územní plány, 
územně analyti cké podklady, katastrální 
data a další mapové podklady, a to jak 
pro pracovníky úřadu, tak v zjednoduše-
né verzi i pro samotné občany ve správ-
ním obvodu obce s rozšířenou působ-
ností  Nová Paka, tedy i pro Starou Paku, 
Pecku, Úbislavice a Vidochov.
Finanční rámec projektu v Kč:

Celkové výdaje projektu 2 761 800
- z toho dotace ze 

strukturálního 
fondu ERDF (85 %)

2 347 530

- veřejný zdroj - 
obecní (15 %)

414 270

dle Rozhodnutí  o poskytnutí  dotace

Zdeněk Sucharda
tajemník MěÚ v Nové Pace

JEDEN VSTUP DO BAZÉNU ZDARMA! 
Kdy bude otevřen bazén v Nové Pace? Předpokládáme, že do Vánoc. Nelze to však do uzávěrky tohoto čísla 100% 
zaručit. Komise pro bazén připravila několik promo akti vit, jednou z nich je i jeden vstup zdarma pro každého Pačáka. 
Až bude jasné, kdy se otevře, tak obdržíte, resp. do každé schránky budou vloženy 2 vstupenky. Tuto vstupenku bude 
možno použít až cca  měsíc po otevření – ze začátku tam bude nával. Vstupenka zdarma bude plati t do konce května 
2016. 
Komu vstupenka nedojde, může získat náhradní v pokladně na radnici, k tomu bude potřebovat občanský průkaz. 
Na vstupenku je třeba napsat jméno a příjmení, a taky číslo popisné. Vstupenka je platná s občanským průkazem. 
Děti  do 15 let, tedy občané Nové Paky bez občanského průkazu, se uvádějí jen uvedením jejich počtu na vstupenku 
rodiče. 

VZOR VOLNÉ VSTUPENKY:

Bazén Nová Paka
JEDEN VOLNÝ VSTUP NA 1:30 hod

PLATÍ OD 18. 1. 2016 do 30. 5. 2016

Příjmení: …………………. č. p.: …..
Jméno: …………….………
Počet dětí : ………
V pokladně předložte občanský 
průkaz.

Bazén Nová Paka
JEDEN VOLNÝ VSTUP NA 1:30 hod

PLATÍ OD 18. 1. 2016 do 30. 5. 2016

Příjmení: …………………   č. p.: …..
Jméno: ……………………
Počet dětí : ……
V pokladně předložte občanský 
průkaz.

Další promo akcí bude slavnostní zahájení provozu pro děti . Bude taky ofi ciální poděkování všem, kdo na výstavbě 
bazénu pracovali. Nicméně pro občany Nové Paky se bazén otevře právě tí m zahájením pro děti , některé z packých 
dětí  přestřihne pásku (pravděpodobně ten, kdo se první přihlásí). 
Na tomto zahájení pro děti  bude lovení plastových rybiček, plavání o závod, potápění a podplavávání. 
Na toto zahájení se bude přihlašovat přes facebook. V první skupině bude nejvýše 50 dětí , resp. 50 rodičů.

Rudolf Cogan
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Sobota 21. listopadu byla velmi slavnostní 
pro všechny občánky našeho města naro-
zené od března do září letošního roku. 
Spolu se svými rodiči, prarodiči, souro-
zenci a všemi dalšími rodinnými příslušní-
ky se zúčastnili slavnostního uvítání mezi 
novopacké občany. Celkem se jich v ob-
řadní síni sešlo 37, z toho 18 kluků a 19 

malých slečen. Pan místostarosta Pavel 
Bouchner spolu s Mgr. Franti škem Vito-
chem je všechny s radostí  přivítali, přidali 
něco moudrých rad pro rodiče, všechny 
obdarovali truhličkou s novopackým po-
kladem – polodrahokamem a pamětním 
listem. Růží pak potěšili maminky. 
Našim nejmenším i všem jejich blízkým 

přejeme, aby nadcházející adventní čas, 
vánoční svátky i další dny prožívali v kli-
du, pohodě a spokojenosti .

foto - zadní strana obálky

Marcela Fajferová
Matrikářka MěÚ Nová Paka

PŘIVÍTALI JSME NOVÉ OBČÁNKY

Naše školka se zapojila do projektu re-
alizovaného Národní sítí  podpory zdraví 
za podpory MZČR.
Smyslem této akce je oprášit, zavzpo-
mínat a znovu zpopularizovat staršími 
generacemi známé dětské hry, kterými 
se kdysi jako děti  se svými vrstevníky 

bavily a trávily volný čas. Jde o pohy-
bovou akti vitu známou pod jménem 
„školka“ s použití m míče, lana nebo 
švihadla, gumy, nebo na zemi křídou 
namalovaného panáka. Současné děti  
v dnešním přetechnizovaném světě ra-
ději volí virtuální hry na počítačích či 
tabletech než pohybové hry sdílené se 
svými kamarády na čerstvém vzduchu. 
Děti  v naší mateřské školce si předem 
nacvičily předškolnímu věku přiměře-
né a zjednodušené verze „školky“ se 
svými učitelkami a doma si ji se svými 
rodiči, babičkami či staršími sourozenci 
připomněly. V úterý 3. listopadu akce 
vyvrcholila v tělocvičně, kterou nám po-
skytla v této podzimní době 2. ZŠ. Zde 

se mohly děti  se svým dospělým dopro-
vodem pohybovat po několika stanovi-
ští ch všech typů „školek“ a zúročit své 
nově nabyté dovednosti . Neostýchali se 
ani tatí nkové, maminky či babičky. V zá-
věru děti  čekala pěkná odměna.
Vydařená akce bude mít pokračování 
na jaře, kdy se uskuteční turnaj ve „škol-
kách“ mezi dětmi a rodiči.
Na adrese www.nspz.cz/hry-nasich-ba-
bicek/, nebo htt p://www.facebook.com/
hry.nasich.babicek.a.dedecku/.

Za mateřskou školu na sídlišti 
Naďa Pavlíčková.

HRY NAŠICH BABIČEK A DĚDEČKŮ NA 1.MATEŘSKÉ ŠKOLE NA SÍDLIŠTI
ANEB „ŠKOLKY DO ŠKOLKY“



7číslo 12

Plavání má velký význam v životě člově-
ka. Je to činnost, kterou můžeme pro-
vozovat v každém věku. Není fi nančně 
náročné. Pobyt ve vodě je přirozeným 
pohybem člověka. S plaváním se může 
začít již od kojeneckého věku, kdy dítě 
poznává vodní prostředí až do nejstar-
šího seniorského věku. Plavání vytváří 
ideální podmínky pro svalovou práci, má 
příznivý vliv na zdravý rozvoj a prohlou-
bení srdeční funkce, a působením vod-
ního prostředí je posilována i nervová 
soustava. 
To vše si mohou za několik dní vodo-
milové, od dětí  v nejranějším věku až 
po seniory v nejstarším věku, dopřát 
nyní v nově otevřeném novopackém 
plaveckém bazénu, aniž by museli za-
jíždět do Jičína, Jilemnice, Hořic nebo 
někam jinam. Na tento okamžik čekali 
pačtí  občané prakti cky několik generací. 
Když konečně nastala před několika lety 
téměř reálná situace, tak bohužel město 
nebylo se žádostí  o dotace krajem vysly-
šeno a peníze na výstavbu nedostalo. 
Z tohoto důvodu šla packá radnice sa-
mostatně odvážně do výstavby, a to se 
i přes mnoho výhrad opozičních zastupi-
telů podařilo. Radnice krytý bazén s nej-
větší pravděpodobností  slavnostně ote-
vře pro veřejnost v sobotu 19. prosince. 
Návštěvníkům bude k dispozici bazén 
o rozměrech 25 x 8 m a hloubce od 1,2 m 
do 1,6 m, do kterého se vejdou čtyři pět-
advaceti metrové dlouhé plavecké dráhy. 
Pro děti  zde bude bazén se skluzavkou 
o rozměrech 8 x 7 a hloubce 0,9 m. Re-
laxovat budou moci návštěvníci i ve ví-
řivce 3,5 x 3,5 m s perličkou a masážním 
lehátkem, také v parní komoře pro 12 
osob a ve dvou kabinách infrasauny pro 
3 a 6 osob. 
Vstupné je v podobné relaci jako 

mají okolní bazény. Základní vstupné 
na 1,5 hodiny je pro dospělé 80 Kč, pro 
děti , studenty, seniory nad 60 let a drži-
telé průkazky ZTP/P za 50 Kč. Lze si rov-
něž zakoupit nepřenosnou permanent-
ku na celý rok na jeden denní čtyřhodi-
nový vstup, nebo dva vstupy po dvou 
hodinách. Cena je pro dospělé 1450 Kč, 
snížená cena 950 Kč. Dále zde návštěv-
níci mají další možnost bodového vstup-
ného na hodinu za 40 Kč. Veškerý vstup 
bude umožněn přes turnikety načtením 
čipové karty. I jednorázové vstupy bu-
dou na bílé karty, které při odchodu je 
nutné vráti t pokladně. Návštěvníci bu-
dou mít k dispozici v šatně 96 skříněk, 
kterou si otevřou vložením mince 10 Kč, 
kde budou mít připraven rovněž klíček 
na gumičce. Kapacita naplnění areálu je 
120 lidí. 
Vedením krytého bazénu byl pověřen 
Jiří Petr, který má s vodou dlouhé leti té 
zkušenosti , nejprve v Pardubicích a ná-
sledně v Jičíně. O roku 2000 je také šéf-
trenérem jičínského plaveckého oddílu 
SK Delfí n Jičín. Jeho plavecká kvalifi kace 
mluví za vše – trenér, instruktor, mistr 
plavčík. K vodě má blízko, a tak dovole-
nou tráví často se svými přáteli na moři 
na jachtě, kterou kapitánuje. Spolu 
s ním budou ještě zaměstnaní v areá-
lu krytého bazénu provozní Michaela 
Nosková, dvě pracovnice do recepce 
a na úklid a strojník. 
Od otevření do 3. ledna bude bazén ve-
řejnosti  k dispozici od 10:00 do 21:00 
hodin. Od 4. ledna po celé pololetí  
do 30. června od 15.30 do 21:00 hodin. 
Rovněž zde bude možnost ranního pla-
vání od 6:00 do 8:00 hodin. S plaveckým 
výcvikem žáků packých i mimo packých 
škol je počítáno v dopoledních hodinách 
od 12. ledna 2016.

Jak sdělil v polovině listopadu packý sta-
rosta Josef Cogan, zažádá město během 
několika dní dotčené orgány o stanovis-
ka, která jsou nezbytná pro uvedení ba-
zénu do zkušebního provozu. To je prak-
ti cky jediná věc, která by mohla zkompli-
kovat den otevření 19. prosince.
Vedle budovy bazénu je vidět rozestavě-
nost dalších staveb, které budou součás-
ti  celého areálu. Bude zde dětský bazén 
se skluzavkou, opalovací louka a občers-
tvení. S uvedením do provozu je počítá-
no v roce 2016 – 2017.

Míla Pour

DEN D V SOBOTU 19. PROSINCE

OMEZENÍ PROVOZU PRACOVIŠTĚ OBČANSKÝCH PRŮKAZŮ A CESTOVNÍCH DOKLADŮ

Vzhledem ke změně  zákonů o občanských průkazech a cestovních dokladech platné od 1. 1. 2016, nebude možné z tech-
nických důvodů v době od 23. 12. 2015 – 31. 12. 2015 podat žádost o vydání občanského průkazu se strojově čitelnými 
údaji a s kontaktním čipem a cestovní pas se strojově čitelnými údaji a s nosičem dat s biometrickými údaji a tyto doklady 
nepůjde ani předat.
V této době může občan požádat o vydání OP bez strojově čitelných údajů s dobou platnosti  1 měsíc, za jehož vydání ne-
bude vybírán správní poplatek.
Nový systém bude spuštěn 4. 1. 2016, od kdy bude opětovně možné požádat o nové doklady i jejich předání.

Dále upozorňujeme, že od 1. 1. 2016 nebude možno vydat cestovní pas ve zkrácené době, typu BLESK, a proto doporuču-
jeme občanům zkontrolovat platnost cestovního pasu před cestou mimo EU.

Za správní odbor MěÚ
Zdena Švorcová, Marti na Bekrová
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VIRTUÁLNÍ UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU 
V MĚSTSKÉ KNIHOVNĚ V NOVÉ PACE

Městská knihovna v Nové Pace by ráda v průběhu roku 
2016 nabídla zájemcům možnost studia Virtuální univerzity 
třetí ho věku. Jedná se  o dlouhodobou společenskou akti vitu 
v oblasti  seniorské výuky, jejímž cílem je zpřístupňovat ten-
to způsob vzdělávání zájemcům, kteří se nemohou účastnit 
prezenčního studia. Studijním i organizačním garantem pro-
jektu je Provozně ekonomická fakulta ČZU v Praze. 

Studium je určeno pro:
- osoby se statusem důchodce
- invalidní důchodce bez rozdílu věku
- osoby kategorie 50 + (nezaměstnaní)

Podmínky studia:
- vyplněná a konzultačním střediskem (knihovnou) 
   potvrzená přihláška
- zaplacený studijní poplatek (200 až 400 Kč za semestr)

• Účastníci studia společně zhlédnou v knihovně každých 
14 dní přednášku umístěnou na www.e-senior.cz. 
Následuje vypracování kolekti vního testu k ověření 
a pochopení celého výkladu.

• Kurs (semestr) obsahuje 6 přednášek na zvolené téma, 
např. Genealogie, Včelařský rok, Lidské zdraví apod. 
Po úspěšném absolvování daného semestru obdrží 
účastníci pamětní listy o absolvování daného semestru.

• Pokud senior absolvuje 6 semestrů, je pozván 
na slavnostní promoci do auly ČZU. 

• Naše knihovna se rozhodla otevřít konzultační středisko 
ve svých prostorách v případě zájmu minimálně 
10 seniorů. Zájemci kontaktujte nás e-mailem: 
npknihovna@monix.cz, telefonicky 493 722 500 nebo 
osobně ve výpůjčních hodinách knihovny.

Zahájení prvního semestru plánujeme na únor 2016!

ČTVRTEK 24. 12. ŠTĚDRÝ DEN

Levínská Olešnice 15:30 hod hodin mše svatá 
z vigilie slavnosti 

Nová Paka – klášterní kostel 22:30 hod půlnoční mše svatá
PÁTEK 25. 12. SLAVNOST NAROZENÍ PÁNA JEŽÍŠE KRISTA 

BOŽÍ HOD VÁNOČNÍ
Stará Paka 7:30 hod mše svatá
Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hod mše svatá
Levínská Olešnice 10:45 hod mše svatá
Úbislavice 17:00 hod mše svatá
SOBOTA 26. 12. SVÁTEK SV. ŠTĚPÁNA, PRVOMUČEDNÍKA
Nová Paka – farní kostel 9:00 hod mše svatá 
Stav 10:45 hod mše svatá 

NEDĚLE 27. 12. SVÁTEK SVATÉ RODINY

Stará Paka 7:30 hod mše svatá s obnovou 
manželských slibů

Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hod mše svatá s obnovou 
manželských slibů

Levínská Olešnice 10:45 hod mše svatá s obnovou 
manželských slibů

ČTVRTEK 31. 12. 2015 SV. SILVESTRA

Nová Paka – klášterní kostel 15:00 hod mše svatá 
na poděkování

PÁTEK 1. 1. 2016 SLAVNOST MATKY BOŽÍ, PANNY MARIE 
NOVÝ ROK

Stará Paka 7:30 hod mše svatá
Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hod mše svatá
Levínská Olešnice 10:45 hod mše svatá
Úbislavice 17:00 hod mše svatá

NEDĚLE 3. 1. 2016 SLAVNOST ZJEVENÍ PÁNĚ 
Stará Paka 7:30 hod mše svatá
Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hod mše svatá
Levínská Olešnice 10:45 hod mše svatá

NEDĚLE 10. 1. 2016 SVÁTEK KŘTU PÁNĚ
Stará Paka 7:30 hod mše svatá
Nová Paka – klášterní kostel 9:00 hod mše svatá
Levínská Olešnice 10:45 hod mše svatá

V neděli 10. ledna svátkem Křtu Páně končí doba vánoční

V tomto předvánočním čase se sešli 
zaměstnanci energeti ky a připomně-
li si sto páté výročí městské elektrárny 
a šedesáté výročí zprovoznění rozvodny 
110/35/10 KV. 
Elektrárna vyráběla elektrický proud 
11 let. Ten následně výkonově nestačil. 
Strojní zařízení bylo prodáno na Pražský 
hrad jako náhradní zdroj. 
Nová Paka byla napojena na Elektrárnu 
Poříčí u Trutnova. Z elektrárny v Pace 
vznikla rozvodna 10 KV, kanceláře měst-
ského el. podniku, následně služebna Vý-
chodočeské energeti ky a byty.
I tento el. příkon nestačil na zásobování 
oblasti , a tak v roce 1955 byla uvedena 
do provozu Rozvodna Nová Paka, která 
má dostatečný el. výkon.

Tyto události  jsme si připomněli na spo-
lečném setkání zaměstnanců okresu Ji-
čín v novopacké restauraci. Bylo na co 
vzpomínat. 
Obvodová služebna zajišťovala veškeré 
služby v dodávce el. energie. Obhospo-
dařovala 60 obcí Novopacka, Peckov-

sko, Bělohradsko, Mlázovicko a obce 
pod Kumburkem. Služebna byla zrušena 
v roce 2005. V současnosti  dodávku el. 
energie zajišťuje ČEZ, a je to úplně jiná 
struktura podnikání.

Hlubuček Josef

VÝROČÍ NOVOPACKÉ ENERGETIKY

PŘEHLED VÁNOČNÍCH 
KATOLICKÝCH BOHOSLUŽEB
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V podstatě 17 let se pohybuji v oblasti  
lidí, kteří jsou těžce tělesně posti žení, 
různě handicapovaní, slabí a hledají po-
moc. Ten, kdo osobně tyto osudy nepo-
zná, těžko pochopí. Manžel po těžkém 
úrazu skončil na invalidním vozíku a ži-
vot plyne jako na houpačce. Jednou jste 
v pohodě a jindy nevíte jak dál. I přes to 
všechno 11 let práce v Životě bez bari-
ér, v organizaci, kterou jsme s manželem 
v roce 2004 založili, bych určitě neměni-
la. Je spousta věcí, které do sebe zapa-
dají, aniž by to kdokoliv nějak plánoval. 
Zjistí te, že lidé s posti žením mají stejné 
zájmy a potřeby jako lidi zdraví. Uvě-

domíte si, že spolupracovníci, kteří se 
potýkají ať už s viditelným či s na první 
pohled ne patrným handicapem, se ne-
liší od ostatních. Jejich práce je náročná 
a jejich výkon musí být profesionální. 
Těší mě, že jdu po ulici a lidi již vědí, co je 
Život bez bariér, a často mají spoustu otá-
zek, co a jak děláme. Vysvětluji jim, proč 
v areálu bývalé nemocnice v Nové Pace 
vznikly sociální služby, a jak v nich lidé 
tráví svůj čas, čemu se učí, jak o ně peču-
jeme. Hlavně upozorňuji na to, že nejdů-
ležitější věcí pro tyto lidi je skutečnost, že 
jsou ve společnosti  a nesedí sami doma. 
Jsou dny, kdy máte pocit, že to, co dělá-
te, je prostě fajn. Vidím v našem areálu 
desítky lidí, kteří sem chodí rádi, proto-
že jim to dává smysl a možnost v životě 
něco dělat. Vidím kolem sebe, co jsme 
již vybudovali - denní stacionář, který se 
s absolutním vypětí m všech sil podaři-
lo otevřít v zimě v roce 2009, Centrum 
bez bariér, které od roku 2012 díky fi -
nancím z EU září novotou a veškeré pro-
story v něm jsou využity. Ale také vidím 
klášter, opuštěnou dominantu města, 
která stále čeká. Sama netuším, zda se 

vše podaří tak, jak bychom si přáli. Mám 
vnitřní strach a na druhou stranu pocit, 
že máme dobře „našlápnuto“, že jsme 
připraveni. Máme projektovou doku-
mentaci pro rekonstrukci této největší 
budovy našeho areálu, mluvíme se zá-
stupci okolních obcí a měst. Z jednání 
s nimi zjišťujeme, že klášter by se hodil 
pro mnoho účelů. Čekáme, zda bude 
možné na opravu sehnat peníze. 
Jsou i chvíle, kdy je mi smutno. Zrovna 
před několika dny. V sobotu večer zavo-
lal zájemce, potřeboval půjčit polohovací 
postel a matraci pro svého dědečka, nej-
lépe ihned. Vše bylo domluveno, připra-
veno a v neděli ráno telefon: „Nezlobte 
se, že jsem obtěžoval, už postel nepo-
třebuji.“ I přes to všechno si řekneme, že 
jsme pro daného člověka udělali maxi-
mum, bohužel osud je prostě takový. 
Děkujeme upřímně všem, kteří Život bez 
bariér podporují. 
Krásný a poziti vní rok 2016 přeje za celý 
tým Života bez bariér Jitka Fučíková.

Jitka Fučíková 
Život bez bariér, z.ú. Nová Paka

DNY, KDY MÁTE POCIT, ŽE TO, CO DĚLÁTE, JE PROSTĚ FAJN 

Koncem každého roku je pořádán sraz 
turistů na Kumburku. Vrcholem prochá-
zejí skupinky lidí nejen z Novopacka, ale 
i ze Staré Paky, Jičínska, Lomnicka i Bělo-
hradska. Loňského roku navští vilo vrchol 
hradu na 300 účastníků. Slunce svíti lo, 
sníh nebyl, ale kochali jsme se pohledy 
na bílé Krkonoše. Těsně pod vrcholem 
je ohniště a připravené kovové držáky 
i pruty na opékání buřtů. Lidé se tam 
setkávají se známými, fotí  a potěší se po-
hledy do dalekého okolí. Minule dokon-
ce přijela až nahoru jezdkyně na koni. 
Po krátkém odpočinku a občerstvení se 
lidé rozcházejí, spokojeni a v dobré nála-
dě, ke které přispěl pohyb na čerstvém 

vzduchu a také dobrý svařák, který při-
pravoval pan Hoška – CK Tour Lázně Bě-
lohrad. Letošní setkání turistů na Kum-
burku bude v pondělí 28. prosince. Trasu 
si volí každý sám, může jít i se skupinou. 
Ta odchází v 10:00 hodin od zastávky ČD. 
Může se jít lesem nebo po silnici – po-
dle počasí. Původně se jezdilo na lyžích. 
Nezapomeňte na dobré boty, uzeninu 
na opékání a tekuti ny. Přijďte si to sami 
vyzkoušet! Počet účastníků se každoroč-
ně zvyšuje. Odměnou je malý diplom 
a vědomí, že po dnech hodování jste 
udělali něco pro své zdraví. 

Za KČT, Zlata Zákoutská

NOVOPAČTÍ TURISTÉ VÁS ZVOU A INFORMUJÍ

Odbor KČT Nová Paka
pro Vás pořádá v pondělí 28. prosince 2015

Sraz všech účastníků v 10 hodin 
u sokolovny v Nové Pace.

Nezapomeňte si s sebou vzít uzeninu na opékání

KLUB ČESKÝCH TURISTŮ 
NOVÁ PAKA

VÁS ZVE NA:

Z i m n í   p ř e c h o d
STAROPACKÝCH HOR
v sobotu 16. ledna 2016

  Trasa - dle vlastního výběru
        - průchozí kontrola 
      v restauraci 
     - v Levínské Olešnici 
      od 9:00 hod.

  Doporučená výchozí místa
    - Nová Paka – zastávka ČD
   - Stará Paka – nádraží
   - Marti nice – nádraží
   - Borovnice – zastávka ČD

Bude-li dostatek sněhu,
 jedeme na lyžích!!!

www.kctnovapaka.wz.cz
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Občanské sdružení Klub přátel železnic Českého ráje vás zve na Mikulášské jízdy 
Nová Paka - Lomnice nad Popelkou a zpět v neděli dne 6. prosince 2015.

• Budou vypraveny dva páry zvláštních parních vlaků v relaci Nová Paka – Stará Paka – Lomnice nad Popelkou.
• Mikulášský vlak bude zastavovat ve všech stanicích a zastávkách dle přiložených jízdních řádů. 
• Prodej jízdenek přímo ve vlaku. 
• V soupravě bude řazen vůz s prodejem suvenýrů a drobného občerstvení. 
• Využijte možnost se svézt v nostalgickém vlaku taženém parní lokomoti vou „BABIČKA“ z roku 1913.
• Především rodiče s dětmi vychutnají plně jízdu historickým parním vlakem, doplněným o Mikulášskou družinu s rozdává-

ním sladkostí  dětem, umocněnou pohledy z oken vozů na zimní krajinu.
• Ve vlaku nám zahraje country kapela. Od rána bude zajištěno občerstvení na nádraží. Možnost komentované prohlídky 

parní mašinky pro d ěti  i dospělé. 
Všichni jste srdečně zváni!

Alžběta Militká, KPŽČR

SDH NOVÁ PAKA
Hasiči společně se svými kamarády vytvořili  kalendář na rok 
2016, který se bude prodávat od začátku prosince v prodejně 
Papírnictví  Nýdrle (vedle ANTONA) a v Tabáku (vedle Fanzy 
sportu) v Nové Pace. 

Část výtěžku věnujeme naší hasičce na lékařské ošetření po úrazu, 
který se jí stal při nácviku požárního sportu. Zbytek výtěžku použijí 
novopačtí  hasiči na zakoupení sportovního vybavení. 
Touto cestou bychom také rádi poděkovali všem zúčastněným 
a především Václavu Bochovi, který je autorem fotografi í. 
Děkujeme všem, kteří zakoupením tohoto kalendáře podpoří 
dobrou věc. 

SDH Nová Paka

Vážení čtenáři, 

právě držíte v ruce poslední číslo měsíčníku Achát v roce 2015. Rádi bychom Vám všem 
poděkovali za zájem o náš packý plátek a všem autorům článků děkujeme za spolupráci. 
Přejeme Vám krásné Vánoce a šťastný vstup do roku 2016. Věřme, že v něm budeme přinášet 
opět převážně jen samé dobré zprávy!

redakční rada
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I to je možné v rámci jednoho z dobro-
volnických programů, které nabízí Ob-
lastní charita Jičín. Tento program se 
jmenuje 3G a jeho posláním je spojovat 
3 generace a pomáhat. Komu? Dětem, 
které nemají vlastní babičku či dědeč-
ka, jejich rodičům, kterým může chybět 
kontakt s další generací a samozřejmě li-
dem starším padesáti  let, kteří cítí , že by 
do svého života mohli a chtěli přijmout 
ještě někoho dalšího. Takže pokud ne-
máte vnouče na výměnu, nezoufejte, 
program je samozřejmě i pro Vás.
Program 3G funguje na principu přátel-
ského vztahu dítěte s jedním dospělým 
dobrovolníkem starším 50 let. Dvojice 
se spolu schází většinou jednou týdně 
po dobu tří až šesti  hodin a podnika-
jí spolu to, co vnoučata a prarodiče (či 
o trochu starší kamarádi rodičů) oby-

čejně dělají – mohou sestavit hitparádu 
hřišť v okolí od toho nejlepšího po nej-
horší, plést pomlázku, pouštět draka, jít 
na zmrzlinu, opékat si špekáčky u tábo-
ráku…důležité je, aby si to oba dva užili 
a na společně strávený čas později vzpo-
mínali s láskou a úsměvem. Samozřejmě 
je také možné doprovodit dítě ze školy či 
na kroužek, v žádném případě však ne-
jde o hlídání dětí  či zapojování se do je-
jich výchovy, na to jsou tu jiní odborníci 
– dobrovolník z programu 3G je zkrátka 
a dobře „babička či dědeček na zážitky“. 
V současnosti  máme ve svých řadách tři 
„náhradní babičky“ – a moc rádi mezi 
námi uvítáme další – pro dědečky to sa-
mozřejmě platí  také. K tomu, abyste se 
stali dobrovolníkem programu 3G ne-
musíte mít rovnou bílé vlasy – hledáme 
dobrovolníky starší cca 50 let, kteří mají 

chuť věnovat část svého volného času 
rodině s dítětem či dětmi.
Pokud Vám babička či starší „parťák“ 
v rodině chybí, hledáme také Vás – „ná-
hradní vnoučata“ a jejich rodiče uvítáme 
rovněž s otevřenou náručí.
Bližší informace získáte u koordinátor-
ky programu Věry Vaníčkové v Oblastní 
charitě Jičín, Vrchlického 824, na e-mailu 
dobrovolnici@charitajicin.cz nebo na te-
lefonním čísle 733 741 692.
Kromě Jičína se s programem můžete 
potkat také v Praze, kde jej provozuje 
Národní dobrovolnické centrum Hesti a, 
v Opavě (DC ELIM), Ústí  nad Labem (DC 
Ústí  nad Labem), Českých Budějovicích 
(DC ADRA) a v Kroměříži (DC Spektrum).

Koordinátorka dobrovolníků: 
Bc. Věra Vaníčková, T. 733 741 692

HLEDÁME NEVYŘÁDĚNÉ DĚDEČKY A BABIČKY NA ZÁŽITKY

Klub plasti kových modelářů IPMS CZECH 
REPUBLIC - Nová Paka (Internati onal 
Plasti c Modellers Society) si na svou 
poslední akci, kdy reprezentoval měs-
to Nová Paka, zvolil největší akci v jižní 
Franci a to konkrétně v malebném pří-
mořském městečku Hyéres, nedale-
ko turisti cky věhlasného Saint-Tropez. 
Vzhledem k odchodu novopackých mo-
delářů do jiného klubu a podpory města 
Nová Paka klubu z vrchlabského regionu, 
budou modeláři IPMS CZ od roku 2016 
reprezentovat obec Stará Paka.
Naše účast na model kit show proběhla 
ve dnech 9. 10. až 11. 10. 2015 po pěti  le-
tech. Především z důvodu 25. výročí této 
akce a na základě našeho příslibu o účas-
ti  francouzským přátelům, kteří v minu-
losti  vystavovali své modely na naší akci 
v Nové Pace.
Vzhledem ke vzdálenosti  přes 1500 km, 
jsme akci opět pojali i jako poznávací 
výlet. Tentokráte jsme cestu zvolili přes 
Rakousko a Švýcarsko, kde jsme navští -
vili např. muzeum vozů Rolls-Royce, lodí 
se projeli po Bodamském jezeře atd. Po-
časí nám přálo celou dobu pobytu, takže 

všechny výlety v okolí akce se vydařily, 
a to včetně návštěvy Saint-Tropez, kde 
jsme mimo plán navíc zhlédli nácvik leto-
vé ukázky skupiny Patrouille de France, 
letounu Dassault Rafale a sraz sportov-
ních vozů Porsche.
Samotná kit show je především prezen-
tace klubů a jednotlivců s doplňkovou 
soutěží. Letošní ročník byl vyhlášen 
jako rok Japonska, proto převažovaly 
kolekce japonských letadel.
Prostory akce ve Forum du Casino, kte-
ré poskytují dostatek místa pro sou-
těž, klubové prezentace i pro prodejce 
přesáhl počet vystavovaných modelů 
letadel 1100 kusů. Počet 236 kusů ci-
vilní techniky převyšoval běžnou účast 
na soutěžích u nás v ČR. Například jen F1 
v měřítku 1/12 bylo přes 40 ks. Dále byly 
k vidění modely bojové techniky, lodí, 
fi gurek a dioramat. Celkový počet vy-
stavovaných modelů přesáhl 2000 kusů 
od modelářů z 5 zemí – Francie, Belgie, 
Švýcarska, Itálie, Egypta a CZ.
Naše klubová prezentace představovala 
především modely v českých barvách 
a od české fi rmy HpH, jejichž kvalita bu-

dila všeobecný zájem, dále byly zmíněny 
informace o naší zemi a novopackém re-
gionu.
Těšíme se na další ročníky, protože se 
pořadatel chystá v budoucnu vyhlásit 
na náš návrh i rok techniky v českých 
barvách.

Za IPMS CZ Nová Paka
Ing. Milan Věchet

MODELÁŘI VE FRANCOUZSKÉM SAINT -TROPEZ
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Dopoledne ve středu 11. listopadu, přes-
ně v celosvětově vzpomínaný den, který 
je věnován památce válečných veteránů, 
se shromáždili zástupci školáků packých 
základních škol se svými učiteli a několik 
dospělých spolu se zástupci města u no-
vopackého pomníku padlých v Jírových 
sadech. 
Novopacký místostarosta Milan Pospíšil 
upozornil, že jedenáctého listopadu si 
připomínáme život válečných veteránů 
i to, že bychom neměli zapomínat na ty, 
kteří současně nasazují život za ucho-
vání míru. Světově byl jedenáctý listo-

pad vybrán symbolicky, neboť toho dne 
v roce 1918, ve vlakovém voze u seve-
rofrancouzského města Compiègne, 
bylo podepsáno příměří mezi Spojen-
ci a Německem, čímž byly na západní 
frontě ukončeny boje 1. světové války. 
Od listopadu 2001 je toto datum, jako 
významný den, připomínán i v České re-
publice. Následně Milan Pospíšil položil 
květi ny k pomníku padlých druhé světo-
vé války a poté předseda školského vý-
boru Josef Tůma k desce padlých první 
světové války. Zúčastněné žactvo spo-
lu se svými učitelkami si před odcho-

dem předčítalo vyrytá jména padlých 
na obou deskách. 

Míla Pour

V NOVÉ PACE VZPOMÍNALI NA DEN VÁLEČNÝCH VETERÁNŮ

25. výročí založení SDČR, z.s. si připomně-
li senioři na svém zasedání v Sezimově 
Ústí . Sešli se ve dnech 5. – 8. 11. v příjem-
ném prostředí hotelu MAS (mnozí senioři 
znají tento hotel ze svých relaxačních po-
bytů). Setkání se mohlo uskutečnit díky 
podpoře hejtmanů Jihomoravského kraje 
– pana Michala Haška, Jihočeského kraje 
– pana Jiřího Zimoly a Ministerstva práce 
a sociálních věcí. 
Oba hejtmané i zástupci ministerstva se 
částí  jednání zúčastnili. Zprávu o činnos-
ti  SDČR přečetl místopředseda pan Prá-
šek v zastoupení předsedy SDČR ing. Po-
spíšila, který byl krátce před zahájením 

posti žen náhlou srdeční příhodou a byl 
hospitalizován v táborské nemocnici.  
V diskuzi vystoupili zástupci slovenských 
seniorů. Zmínili se o tom, že senioři 
na Slovensku mají dopravu zdarma (platí  
to i pro české seniory při jejich cestách 
na Slovensko). Do právního systému 
Slovenska se podařilo zakotvit právní 
ochranu seniorů (v současné době to 
projednává vláda ČR), odstupňování mi-
mořádných předvánočních příspěvků se-
niorům podle výše jejich důchodu (SDČR 
o to usiluje již delší dobu).  Porovnání ži-
votních podmínek slovenských i českých 
seniorů bylo zajímavé.

V průběhu jednání obdrželo uznání 
za dlouholetou a obětavou práci v SDČR 
13 seniorů z Královéhradeckého kraje. 
Byli mezi nimi i 3 z Nové Paky: Bohumír 
Hamáček – předseda organizace, Věra 
Janatová a Věra Vrabcová – obě členky 
výboru MO. Na členské schůzi 24. 11. 
ještě Miroslav Šulc, Josef Machek a He-
lena Zamlarová.
Během pobytu navští vili účastníci se-
tkání vily Hany a Edvarda Benešových, 
s průvodcem si prohlédli historické měs-
to Tábor s církevním barokním komple-
xem Klokoty. Někteří podnikli i pěší túru 
na nedaleký Kozí hrádek, spojený s pa-
mátkou Mistra Jana Husa. Setkání senio-
rů v Sezimově Ústí  se zúčastnili zástupci 
SDČR ze všech krajů České republiky.
P.S. O propagační pohlednice Nové Paky 
byl mimořádný zájem. Byly umístěny při 
vstupu do jednací místnosti  a během ně-
kolika minut byly rozebrány.

Jaroslav Bareš

Podzim už je tady a brzy předá vládu 
zimě. Město bude bílé a my budeme 
moci jen vzpomínat, jak nám letos měs-
to rozkvetlo do nebývalé barevné krá-
sy. Překvapily nás kužele petúnií, které 
zdobily úsek chodníku před spořitelnou 
i před MěÚ a byly častým objektem pro 
fotografy. Každá pouliční lampa vedoucí 
k náměstí  dostala barevný límec květů. 
U ZŠ Komenského se zazelenala tráva 
a záhony nad chodníkem byly několi-
krát přesázeny různými druhy barevných 
květi n, často okopávány a zalévány. Byly 
tak pěkné, že snad i děti  si rozmyslely 
něco tam odhodit. Nenápadné ženy se 
střídaly s partou mužů, kteří pečovali 
o Jírovy sady, nové záhony u stadionu, 
v lesoparku i záhonky směrem k Penny. 

Na mnoha místech byly umístěny beto-
nové nádoby s kvetoucími dosnami, tr-
valou zelení, případně s jehličnany. Zjara 
umocnily růžové sakury barevný efekt 
města. U zastávky a jejím nejbližším oko-
lí kvetou různé květy stále, jsou i v truh-
lících i v čekárně díky dobrovolné práci 
zaměstnankyně ČD.
Záhonů a hezkých míst přibývá, pra-
covníků, kteří o ně pečují asi ne. Častou 
hrabou trávníky u jednotek nad poštou, 
neúnavně sbírají odhozené papíry, oba-
ly, láhve, hlavně poblíž zastávky ČD. Ten, 
kdo jim přidělává a ničí jejich práci by 
se měl stydět! Jak to asi vypadá u něho 
doma? Nebo ho maminka od mala ne-
vedla k pořádku?
Shrabování listí , příprava záhonů a příro-

dy na zimu, možná přemýšlení o vhodnos-
ti  druhů, barev, objednávání a já nevím, 
co ještě čeká na naše zahradníky do zimy.
Městského zahradníka Miloslava Šimka, 
mladého, inteligentního muže s mimo-
pracovními zájmy jako je sport a další 
společenské akti vity, můžeme při práci 
vidět vždy tam, kde je jeho rada, ale spí-
še ruce, nejvíce potřeba. Jemu a všem 
ostatním patří naše pochvala a dík za vy-
naložené úsilí, aby svěží barvy květů nám 
dělaly radost, zlepšily naše esteti cké vní-
mání a cítění a hladily nás po duši. Práce 
nenápadná, ale náročná. 
Jim všem, kteří pracují pro krásnější kve-
toucí Paku, děkujeme!

Zlata Zákoutská

POCHVALA A UZNÁNÍ
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Děkujeme našim zákazníkům, klientům, spolupracovníkům 
a sponzorům za podporu v uplynulém roce 

a přejeme všem příjemné prožití  vánočních svátků 
a v novém roce pevné zdraví, hodně štěstí  a spokojenosti .

Sportem proti  bariérám, z. s.

PŘEDZVĚST VÁNOC
Cesta “Betlémského světla”, kte-
ré bude dopraveno letecky z Izraele 
do Brna přes Vídeň, bude pokračovat 
po naší republice 19. prosince díky 
skautům a prostřednictvím Českých 
drah. V našem regionu se objeví ten-
týž den ve Staré Pace, kde jej převez-
mou členové středisek z Nové Paky, Ji-
čína, Jilemnice a Lázní Bělohradu. Poté 
pět dní opatrování až do Štědrého 
dne, aby jím obohati li církevní objekty 
a domácnosti , nedočkaví si mohou své 
svíčky zažehnout ve skautské klubov-
ně v Nové Pace a to od 10 hodin.

Karel Pokorný

OČNÍ AMBULANCE
V NOVÉ PACE 

- dětské středisko přízemí pro-
dloužila ordinační dobu do odpo-
ledních hodin včetně soboty.

* pondělí 8.30/l0.30-------17.15
čtvrtek 8.30-----------------17.15
sobota 8.30-----------------17.15

* oční ambulance vždy první 
pondělí každého měsíce začíná 
v 10.30, druhé pondělí v měsící 
začíná v 8.30 a stále střídavě tře-
tí  pondělí v 10.30, čtvrté pondělí 
v 8.30 hod.

dr. Ivan Novák

ŽIVOTNÍ JUBILEUM 
Před 57 lety se do Nové Paky přistěhovala paní Marie Suchánková. 

V listopadu se dožívá krásných 90. narozenin, které společně 
s manželem a celou rodinou oslavila v místním KáZetku. 

Děkujeme zastupiteli města panu Mgr. Pospíšilovi, který jí zde při této slav-
nostní příležitosti  navští vil a poblahopřál. 

Zároveň velké poděkování patří restauraci KáZet za vstřícný přístup při zajiš-
ťování bezbariérového salónku.

Naší drahé babičce do dalších let hodně zdraví, pohody 
a elánu přejí vnoučata Lucie, Petr, Ondřej a Michal!

PF 2016
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Již tradičně patří k novoročním událos-
tem Tříkrálová koleda. Stejně tak tomu 
bude i začátkem roku 2016, kdy skupin-
ky koledníků vyrazí sbírat malé dary, 
díky nimž se mohou dít velké věci. Mož-
ná dorazí i k Vám. Nezavírejte před nimi 
dveře, prosím. Nikdy nevíte, komu může 
Váš dar pomoci. V Nové Pace budou ko-
ledníci obcházet Vaše obydlí v pátek 8. 1. 
a v sobotu 9. 1. V okolních obcích a ves-
nicích to může být jinak.
Ovšem smysl sbírky není pouze ve vy-
bírání peněz. Smyslem sbírky je také 
něco, co nám začíná hodně chybět. Je 
to o osobním kontaktu. Je to o tom, že 
k Vám přijdou lidé a popřejí Vám hez-
ký nový rok. „….štěstí , zdraví vinšuje-
me Vám…“ se zpívá v tříkrálové koledě. 
A věřte, že když to koledníci zpívají, myslí 
to doopravdy.
A tak, až k Vám přijde skupinka tříkrálo-
vých koledníků, neodmítejte je prosím. 

Nežebrají. Dávají Vám příležitost, podat 
pomocnou ruku a nabízí Vám obyčejné 
lidské setkání. 
A na co budou fi nance ve sbírce vybra-
né použity? Asi třeti na celkové sbírky je 
určena na humanitární pomoc, kterou 
zajišťuje Charita Česká republika v pří-
padě živelných pohrom a válečných kon-
fl iktů po celém světě. Zbytek pomůže 
fi nancovat činnost Oblastní charity Jičín. 
Jde zejména o činnost dobrovolnické-
ho centra, které vyhledává a připravuje 
dobrovolníky pro práci v sociálních nebo 
zdravotních službách. Dobrovolníci pra-
cují ve svém volném čase bez nároku 
na mzdu. Někteří z nich pracují i v Nové 
Pace. Část sbírky bude využita pro nově 
vznikající Nízkoprahový klub pro děti  
a mládež v Nové Pace. V neposlední řadě 
bude využita část vybraných fi nancí jako 
krizový fond na pomoc lidem z Jičínska 
a Novopacka, kteří se bez svého zavinění 

náhle dostanou do neštěstí , které nemo-
hou, nebo neumí řešit pouze vlastními 
silami. Jedná se zejména o rodiny s dět-
mi, a staré lidi. V roce 2015 byly takto, 
například podpořeni starší manželé, kte-
rým vyhořel v Kopidlně dům. O dalších 
činnostech Oblastní charity Jičín se mů-
žete dozvědět na www.jicin.charita.cz. 
Důležité je vědět, že skupinku koledníků 
doprovází vždy vedoucí, který se Vám 
musí prokázat platnou průkazkou – po-
věření ředitele Charity ČR a platným ob-
čanským průkazem. Číslo průkazky musí 
být shodné s číslem pokladničky. Ta musí 
být zapečetěná a opatřená logem chari-
ty. Je to tak proto, že se u nás často se-
tkáváme s falešnými koledníky, a na ty je 
třeba si dát pozor. Děkujeme Vám všem, 
kteří přispějete! 

Bc. David Rejlek
ředitel Oblastní charity Jičín

TŘÍKRÁLOVÁ KOLEDA V ROCE 2016
SPOLEČNĚ S VÁMI POMÁHÁME MÍRNIT NEŠTĚSTÍ OBYČEJNÝCH LIDÍ

Vážená redakce Achátu,
s blížícím se koncem roku 2015 přijměte 
od nás velké poděkování za celoroční uve-
řejňování článků o bohaté činnosti  naší or-
ganizace – Svazu důchodců České republi-
ky, o. s., Regionální organizace Novopacká.

Děkujeme všem pracovníkům Městského 
úřadu v Nové Pace a srdečné přání posílá-
me důchodcům v regionu.

Boh. Hamáček

Vážení přátelé, 
netvařte se tak kysele.

Léto nám uběhlo,
nic se nám nestalo.

Jsme tu zas ve zdraví,
i ta vedra jsme přečkali.
Tak tedy hola do kola,

nás hned tak něco nezdolá.
Bude listopad, a přijde ta chvíle,

kdy budeme vzpomínat na své milé.
A pak zas po roce,

máme tady Vánoce.
Na Nový rok v tanci svižný krok.

Budeme mít důvod,
Vždyť nám přece zvýší důchod!

Anežka Urbanová

Dne 18. 2. 2016 proběhnou
 již 3. Zimní sportovní hry seniorů 

Královéhradeckého kraje. 

Uskuteční se v zimním středisku Máchovka, 
ve sportovním centru bowling a v kuželkárně. 

Nad těmito hrami převzal zášti tu hejtman 
Královéhradeckého kraje Bc. Lubomír Franc 

a přislíbil i osobní účast.
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PAČÁCI NA CESTÁCH (51. DÍL)

  TADY ZIKI... ...JSEM NA DRUHÉ STRANĚ ZEMĚKOULE!
„Už jsem zase podléhal melancholickým 
náladám, že náš cestovatelský seriál 
budu muset kvůli nedostatku autorů za-
balit, když mě pak osvíti l duch pocháze-
jící pravděpodobně z druhé strany světa. 
Vzpomněl jsem si, že mi psal mail Ziki 
– nejsvobodnější Pačák, kterého znám! 
Mimochodem také autor 8. dílu Pačá-
ků na cestách. Láska k surfi ngu a také 
jeho brilantní počínání v IT ho zaválo 
k proti nožcům. Poslal mi po dlouhé době 
mail, který vám s jeho svolením před-
kládám. Užijte si to. Je to surové, oprav-
dové, free... Jako sám Ziki!“           D. P.

Zdar kamarádi, dlouho jsem s vámi nebyl 
v kontaktu, tak sem si řek že vám aspoň 
napíšu, co je na Zélandu nového. Sorry 
ze pisu bez diakriti ky, snad mi odpusti -
te (pozn.: Ziki, v pohodě, doplnili jsme). 
Jestli vás napadne někdo, koho by to za-

jímalo, klidně mu to přepošlete (pozn.: 
Tak jo, třeba čtenářům Achátu!).
Léto tu uteklo jak voda, celkem jsem si 
ho užil, procestoval jsem severní ostrov, 
trochu surfoval, chodil po lesích, až se 
to pomalu překlopilo v zimu, která už 
tak zázračná není. Zrovna včera jsme 
měli nejkratší den (pozn.: 3. 7. 2015), tak 
od teď už se zase posouváme k lepšímu. 
Můj hlavní problém je, že tu nemám žád-
ný zimní hadry a domy tu nemají topení, 
takže pravidelně klepu kosu. Navíc jsou 
krátké dny a pořád leje, takže jsem více-
méně zalezlej ve městě v práci a vydělá-
vám keš.
S prací to tu ze začátku byla největší pec-
ka, v říjnu, hned když jsem přiletěl, jsem 
nastoupil v Blacksheepdesign, což je kre-
ati vní studio plné super lidí, a víceméně 
to byl důvod, proč jsem po novém roce 
zůstal tady v Palmerston North. Bohužel, 
někdy v březnu se ukázalo, že nemají tolik 
projektů, kolik mysleli, a tak sem se vráti l 
k freelancingu, našel pár klientů v Austrá-
lii a začalo to tam pro mě docela dobře 
fungovat. Dál chodím do BSD do kanclu, 
ale platí  mě Ozíci (pozn. slangově Austra-
lané). Každopádně jsem se tu naučil fůru 
věcí a zase mě tu začalo IT bavit. 
Jak jste možná zachyti li na facebooku, 
dal jsem to tu taky do kupy s holčinou 
z Francie. Maká tady ve francouzský pe-
kárně, šichty má od dvou ráno do oběda 
a víkendy v pondělí a uterý, takže bylo 
těžký nějak sladit plány ale překvapivě 
se to celkem podařilo.
No teď už se nám to krátí , Amandine se 
za tři týdny vrací do Francie, co s náma 
bude dál, se neví, uvidíme. Mé plány jsou 
každopádně jasné – zaplati l jsem si školu 
a v říjnu odlétám na rok a půl do austral-
ského Gold Coast studovat surfováni. Už 

sem to tam byl omrknout, škola je jedno-
duchá, 8 hodin týdně zabere prakti cká 
výuka, což znamená surfování s učitelem 
a spolužáky, 5 hodin je domácí samo-
studium, takže nic, a na 7 hodin se musí 
do školy. Akorát že nemají učitele, jen si 
člověk zapíše do knihy příchod, odchod 
a vyplňuje pracovní sešity, kouká na fi l-
my nebo spí. Český kámoš, co už tam 
rok takhle funguje, v žertu prohlásil, že 
ta škola je tak jednoduchá, že jeho coby 
držitele dvou vysokoškolských ti tulů, ho 
to až uráží. Čili škola přesně pro mě. Maj 
i dost prázdnin a různýho volna, mimo 
surfování učí i další fajnové obory, jako 
je jóga, capoeira a zdravá výživa. Zkrátka 
škola s nejlepším poměrem cena / výkon.
Takže tolik k mé honbě za certi fi kátem ze 
„Sports and Recreati on“, snad ho přidám 
k certi fi kátu z angličti ny, který dělám pří-
ští  měsíc. Jak asi chápete, samozřejmě 
je to hlavně o tom moci v Austrálii žít 
a legálně pracovat. Pracovní víza sehnat 
není sranda a jsou omezený na jednoho 
zaměstnavatele, Já už tam mám pár kli-
entů, pro který dělám odtud, takže tohle 
byla nejmíň bolesti vá cesta. Něco škola 
samozřejmě stojí a je s tí m nějaké pa-
pírování, ale naštěstí  mám zlaté rodiče, 
bez kterých by to nešlo, táta chudák obí-
há úřady, shání potvrzení a nejspíš mě ze 
spaní proklíná :).
Na závěr přihazuju pár fotek z posled-
ních pár měsíců, ať nezapomenete, jak 
vypadám. Prvni fotky jsou z jižního ost-
rova, kam jsme s Amandine letěli na Wil-
dfoods festi val, kde servírovali takové 
vymoženosti  jako živé červy, jehněčí 
mozky, h..no z ptáka paua nebo koňské 
sperma do panáka. Dalších pár dní jsme 
tam pak trochu pochodili, jsou tam ně-
jaké ledovce a obecně příroda je na jihu 
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Podělte se o své zážitky
načerpané mimo „packou hroudu“ se čtenáři Achátu i Vy.

Text v rozsahu 1,5 - 2 str. spolu se 3-4 fotografi emi posílejte mailem členu redakční rady D. Polmanovi na mail: d.polman@seznam.cz.
Autoři publikovaných článků budou odměněni cenou od časopisu lidé&HORY, www.lideahory.cz.

Těšíme se na Vaše příspěvky!

OBČASNÝ SLOUPEK OBČANA

divočejší než na severním ostrově.
Další fotky jsou z víkendu, kdy jsem jel 
za Jančou a Peterem do Whangamaty 
na fesťák plnej rocknrollu a starejch kár, 
samozřejmě jsme tam trochu zakalili.

Pak je pár fotek tady z města a okolí a na-
konec z Austrálie, kde sem byl na Word-
Press konferenci a z kámoše Janka vy-
táhnout rozumy ohledně školy a života 
down under. Že mě to přesvědčilo, už 

jsem psal výše. Tak se zatí m mějte a uží-
vejte léto, hned bych ho za tu kosu tady 
ve městě měnil,
čau Ziki

Jan Zikmund

Ve druhé polovině října mohli Pačáci 
navští vit zajímavou výstavu kočárků 
pro panenky v malém sále MKS. Pro 
mě, otce dvou malých dcer, 
naprostá povinnost. Ale moc 
milá! Obdivuji lidi, kteří se pro 
něco nadchnou a dokážou sko-
ro z ničeho vyždímat pěknou 
věc. To je i případ Světlany 
Musilové, jež doslova zachra-
ňuje kočárky, s nimiž si hrály 
naše mamky, babičky i praba-
bičky, před věčným spočinutí m 
kdesi na skládce. A věřte, i pro 
chlapa to bylo pokoukáníčko. 
Vždyť základem našich minikár 
vždycky byly kočárky. A co víc, 
když jsem viděl, co ruce paní 
Musilové svedou, strčí do kap-
sy většinu domácích kuti lů. 
Patřím mezi ně. Naštěstí  do klávesnice 
ťuknout umím, tak mohu přepsat náš 
rozhovor:
Jak dlouho se věnujete sbírání kočárků?
Čtyři roky. Vše začalo narozením vnučky, 
pro kterou jsem opravila starý kočárek 
na panenky. A od té doby se to rozjelo 
a spravuji jeden kočárek za druhým. Vrá-
ti la jsem se tí m do dětských let, kdy jsme 

s babičkou, která byla také švadlena, šily 
ze zbytků látek oblečení pro panenky 
a já je pak vozila v kočárcích. 

Když vidím, jak velké množství kočár-
ků jste za ty čtyři roky nashromáždila, 
máte v plánu ve své sběratelské vášni 
pokračovat i do budoucna?
Určitě, to se nedá jen tak ukončit. Ale 
asi budu muset trochu zvolnit, protože 
už začínám mít problém s místem. Budu 
se muset začít zabývat pouze kočárky, 
které mě opravdu hodně nadchnou. Zas, 

ale když za mnou někdo přijde, že by mi 
kočárek rád dal, nedokážu říct ne. No, 
budu muset překecat muže, aby na ko-

čárky ještě něco postavil nebo ně-
jaký prostor vyklidil. 
Už jsem s ním mluvil a má řešení – 
vícepatrové regály.
Ano, to je skvělý nápad, protože 
dnes mám kočárky pouze na zemi 
a v místnosti  je hodně nevyužitého 
prostoru.
Je vás víc, kdo se věnuje sbírání 
kočárků pro panenky? A jste s ně-
kým takovým v kontaktu?
Vím o pár lidech, také jsem objíž-
děla muzea kočárků a panenek, 
ale že bych byla s někým v pravi-
delném kontaktu, to ne. Hodně 
sleduji dění na internetu, kde ob-
čas někdo zveřejňuje fotky svých 

sběratelských kousků. 
Jak vypadá nejčastější cesta kočárku 
do vašich rukou?
Často je sháním přes starožitnictví. 
Takže na Pace chodím do Anti ku k paní 
Kroulíkové, občas mi i sama zavolá, že 
má nějaký zajímavý kočárek. Potom v Ji-
lemnici spolupracuji se starožitnictvím 
pana Loupého a ve Vrchlabí s panem 

SVĚTLANA MUSILOVÁ - NÁVRAT DO DĚTSTVÍ
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Dvořákem. Hodně kočárků jsem sehnala 
přes internet, hlavně na Aukru. 
Z jaké nejvzdálenější země se vám po-
dařilo kočárek získat?
Přes internet jsem sehnala kočárky 
z Francie, Belgie a jeden z Německa. 
A nejstarší kočárek ve vaší sbírce?
Je to skládací kočárek amerického typu 
z roku 1920.
Dá se říci, že je zároveň tí m nejvzácnějším?
To asi ne. Pro mě je každý kočárek ori-
ginál, každý má za sebou svůj příběh 
a svou hodnotu. Každý kočárek, který 
zrestauruji, se mi líbí a vážím si ho stejně 
jako všech ostatních.  
Máte nějakou zajímavou historku, jak 
se k vám kočárek dostal?
Jednou mi můj známý volal, že našel 
v lese vyhozené hned tři kočárky. Jinak 
asi úsměvně může působit, když kočárek 
vezmu od kontejnerů a zachráním ho 
před vyhozením.

Když tu vidím tak skvěle zrestaurované 
kočárky, uvědomuji si, kolik za tí m musí 
být práce. Nechci vás podceňovat, ale 
asi tam je i dost práce, kterou sama ne-
zvládnete. Zapojujete do rekonstrukcí 
i své okolí?
Tak to mě podceňujete, protože já si 
na kočárcích dělám prakti cky všechno 
sama. Celý ho rozmontuji a pak pracuji 
na různých jeho částech. Naučila jsem 
se s vrtačkou, bruskou... Když už jsem 
v ouzkých, tak mi pomůže můj syn Lukáš. 
Ale musím ho pochopitelně přemlouvat, 
protože má spoustu práce. Manžel mi 
pak zařizuje, když potřebuji nějaké věci 
od živnostníků, jako jsou truhláři, lakýr-
níci nebo fi rmy, které mají brokovačku, 
žárové zinkování a tak dále.
Vnučka si u vás asi má s čím hrát...
To ano. Ráda prozkoumává nové kočár-
ky, pohoupe si je... 

Tak to pro vás musí být pomyslný vr-
chol, když se jí nově zrekonstruovaný 
kočárek dostane do rukou.
Přesně tak. Když mi řekne, že se jí kočá-
rek líbí nebo že mi chce s ním pomáhat, 
je to to nejhezčí, co mě může v mém ko-
níčku potkat. 
Jak jste spokojená s výstavou v malém 
sále MKS?
Moc! Velmi mě těší zájem lidí, kteří tu 
diskutují nad tí m, kdo si s čím také hrál. 
Lidé se tu vracejí do dětství, asi nejkrás-
nějšího období života a já z toho mám 
upřímnou radost. 

Daniel Polman
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ŠKOLY

  ZPRÁVIČKY ZE ZŠ HUSITSKÁ
• 15. října se žáci 1. - 3. tříd vydali 

do MKS v Nové Pace za pohádkou Zví-
řátka a loupežníci, kterou jim přijelo 
zahrát Divadlo KAPSA Andělská Hora 
z Karlovarska.

• 21. října žáci 6. a 7. ročníku zhlédli 
v novopackém kině vědeckofantasti c-
ký fi lm Vynález zkázy z roku 1958, na-
točený režisérem Karlem Zemanem.

• 22. října se šesťáci zúčastnili přírodo-
vědné exkurze do Českého ráje, kon-
krétně do Prachovských skal. 

• 26. října byl pro žáky z 2. stupně při-

praven cestopisný dokument o Indii, 
který jim představili dva cestovatelé 
– pan Jan Lejsek a Michal Šotola, kte-
ří svoji tříměsíční cestu zdokumen-
tovali a je součástí   projektu „Svět 
kolem nás“.

• Sedmáci navští vili 10. 11. 2015 Měst-
skou knihovnu v Nové Pace, aby si 
osvěžili znalosti  z knihovnického mi-
nima.

• 11. listopadu se žáci 4. tříd zúčastnili 
kladení věnců v Jírových sadech. Ten-
to den je zasvěcen válečným veterá-

nům. Slavnostního aktu byli přítomni 
zástupci města, kteří položili kyti ce 
na hroby padlých vojáků. 6. – 9. třídy 
zhlédly v MKS divadelní představení 
„Já jsem Krabat“, které bylo fi nanco-
váno MěÚ Nová Paka.

Mgr . Daneta Svobodová

Žáci Střední školy gastronomie a služeb 
v Nové Pace se ve čtvrtek 12. 11. 2015 
zúčastnili 13. ročníku Dýňového šampi-
onátu v Českých Budějovicích. Soutěž 
organizuje Czech Carving Studio, s. r. o. 
ve spolupráci s Gastronomickou agentu-
rou GASTKOM.
Naši žáci soutěžili ve dvou kategori-
ích – B a D. V kategorii B se jedná o vy-
řezání dekorati vní dýně s libovolným 
moti vem, kategorie D je pak určena za-

čínajícím řezbářům, kteří se ještě nikdy 
nezúčastnili žádné carvingové soutěže. 
V obou kategoriích si žáci dýně připravili 
ve škole a na samotné soutěži je už jen 
ve vhodné kompozici vystavili. Odborná 
komise pak výrobky hodnoti la za jejich 
umělecké zpracování, stupeň obtí žnos-
ti , originalitu a kreati vitu a v neposlední 
řadě za techniku práce.
Soutěže se zúčastnilo šest žáků (obor ku-
chař-číšník a hotelnictví) ze SŠGS – pět 

v kategorii D a jeden v kategorii B. Právě 
v kategorii B „Dekorati vní dýně“ již tra-
dičně zabodoval Daniel Hák, který získal 
stříbrnou medaili. V soutěži pro nováčky 
„Malá dýně“ získali Roman Molnár, Jitka 
Večerníková a Dominik Souček stříbrné 
medaile a Marti n Jína bronz.
Všem gratulujeme k úspěchu a děkuje-
me za vzornou reprezentaci školy!

Monika Mičáková

DÝŇOVÝ ŠAMPIONÁT

Rok se s rokem sešel a jsou tu opět! Střed-
ní škola gastronomie a služeb v Nové 
Pace si dovoluje pozvat širokou veřejnost 
na 16. ročník Vánočních trhů, který se 
uskuteční ve dnech 9. - 11. 12. 2015 v bu-
dově školy a přilehlé části  náměstí . 
Pro návštěvníky bude od středy do pátku 
(v pátek opět pouze dopoledne) otevře-
na tradiční výstava, která by ráda ukáza-
la zajímavé a někdy i netradiční vánoční 
zvyky a možná i trochu konfrontovala 
pohled „moderní“ s tradičními českými 
Vánoci. Další část výstavy ukáže umění 
a šikovnost žáků školy a jejich učitelů ko-
lekcí výrobků jednotlivých oborů. V pro-
gramu vánoční výstavy určitě nemůže 
chybět módní přehlídka, která je vždy 
mimořádným zpestřením a těší se vel-
kému zájmu návštěvníků. Děvčata oboru 
krejčí – design a modelování oděvů ur-
čitě nabídnou divákům atrakti vní a origi-
nální módní kolekci. Dámy, ale i pánové 
se mají na co těšit. V nabídce nebudou 
chybět ani tradiční ukázky řemesel, kte-
ré se vždy setkaly s velkým zájmem ná-
vštěvníků. Letos však opět s poněkud 
jinou formou, která bude jistě vítaným 
překvapením. Již tradičně předvedou 

svůj řemeslný um i vybraní hosté, účast 
přislíbili i vynikající šperkaři z Turnova.
Organizátoři však mají připravena i další 
překvapení a novinky. Přijďte tedy na vá-
noční výstavu a uvidíte!
Novinky návštěvníky čekají i v prodejní 
části  před budovou školy. Chybět urči-
tě nebude tradiční staročeská zabíjačka, 
kuchaři pod vedením pana Pavla Hrušky 
však připravují i další laskominy. A další 
dobrá zpráva pro milovníky tradičního 
sorti mentu – tolik populární guláš i dršť-
ková chybět nebudou! Kvalita a množství 
nesmírně oblíbeného učňovského pečiva 
určitě uspokojí všechny zájemce z řad ši-
roké veřejnosti . Že však škola není schop-
na zajisti t na této akci prodej tradičního 
vánočního cukroví, pravidelně upozorňu-
jeme. Zpestřením se určitě stane nabídka 
výrobků spřátelených škol, vánoční věn-
ce, adventní výzdoba, svícny z Kopidlna 
stejně jako chutné produkty oboru řezník 
z Nového Bydžova budou opět tvořit víta-
né obohacení prodávaného sorti mentu. 
V programu vystoupí žáci ZUŠ z Nové Paky 
a DDM pod vedením svých pedagogů, 
ve středu a ve čtvrtek bude pro návštěv-
níky připravena i učebna stolničení Švejk, 

kde je k příjemnému posezení nachystána 
vedle pestrého sorti mentu teplých a stu-
dených nápojů i příjemná muzika.
Takže neváhejte a navšti vte ve dnech 
9. - 11. prosince Střední školu gastrono-
mie a služeb v Nové Pace. Zaručujeme, 
že rozhodně nebudete litovat!

Mgr. Petr Jaroš

16. ROČNÍK VÁNOČNÍCH TRHŮ SŠGS NOVÁ PAKA!
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Čtyřicet studentů Integrované střední 
školy v Nové Pace navští vilo ve dnech 
17. – 23. října Anglii v rámci Výzvy 56. Cí-
lem jejich výpravy bylo anglické univer-
zitní město Oxford.
Naše škola se přihlásila do projektu, díky 
němuž bylo možné zdarma vycestovat 
do Velké Británie a umožnit tak žákům 
vidět nejen zajímavosti  a památky cizí 
země, ale také absolvovat krátký jazy-
kový kurz anglického jazyka přímo v ox-
fordské škole.
Naše výprava nasedla do au-
tobusu v sobotu 17. října 
v jedenáct hodin dopoledne 
pod vedením svých peda-
gogů – Mgr. Jany Kriegelo-
vé, Mgr. Renaty Němcové 
a Radomíra Mikysky. Ces-
tou jsme ještě přibrali deset 
gymnazistů a jednoho učite-
le ze Dvora Králové, a pak už 
nic nebránilo tomu vyrazit 
vstříc novým zážitkům. Ces-
ta vedla přes Německo, Ho-
landsko a Belgii do francouz-
ského města Calais, kde jsme 
se v nočních hodinách nalodili na trajekt, 
který nás kanálem La Manche dopravil 
do anglického Doveru. Zde jsme pokra-
čovali naším autobusem až do Oxfor-
du. Kolem jedenácté hodiny dopoledne 
jsme dorazili na určené parkoviště, kam 
se začaly sjíždět hosti telské rodiny. Tohle 
byl trošku adrenalin, protože nikdo netu-

šil, ke které rodině byl přidělen. Většinou 
se jednalo o přistěhovalce žijící již delší 
dobu v Anglii, a o to to bylo zajímavěj-
ší. Když se podařilo všechny žáky umísti t 
do rodin, domluvili jsme si po ubytování 
sraz všech žáků a vydali jsme se na pro-
hlídku Oxfordu. Po městě jsme se pře-
misť ovali městskou dopravou a využívali 
jsme celotýdenní jízdenku, kterou jsme 
po příjezdu obdrželi. Obdivovali jsme 
památky, navští vili univerzitní kostel, za-

vítali jsme do muzea Museum of Natural 
History. Všude jsme pořizovali fotografi e 
a nasávali báječnou atmosféru. Večer 
nás čekala večeře v rodinách a poté za-
sloužený spánek po dlouhých hodinách 
strávených v autobusu.
Druhý den jsme pokračovali v prohlídce 
Oxfordu, především univerzitního kom-

plexu a podél řeky Temže. Studenti  pak 
dostali krátký rozchod a ve stanovený 
čas se všichni shromáždili před školou, 
kde byli rozděleni do skupin podle svých 
znalostí  anglického jazyka, a nastala od-
polední výuka angličti ny s rodilými mluv-
čími. I my, vyučující, jsme dohlíželi na je-
jich vyučování, které probíhalo v klidu, 
někdy bylo trochu úsměvné, když žáci 
nepříliš jistí  v anglickém jazyce nevě-
děli, co mají odpovědět. Ale i přesto si 

dokázali poradit, protože an-
gličtí  lektoři byli velmi trpěliví 
a přátelští .
V úterý jsme si dali sraz již 
brzy ráno a naším autobu-
sem jsme vyrazili do Shake-
spearova rodiště, městečka 
Stratf ord-upon-Avon. Počasí 
nám přálo, dopoledne bylo 
zalité sluncem, městečko ve-
lice malebné, všude spousta 
zajímavých staveb, obchůd-
ků, sympati ckých kavárniček 
s venkovními zahrádkami. 
Jen toho času kdyby bylo 
více! Ale co naplat, museli 

jsme se vráti t do Oxfordu, protože žáky 
opět čekala výuka. Po jejím skončení se 
žáci mohli jít sami projít po Oxfordu, po-
dívat se po obchodech, neboť měli ještě 
dost času, než se podávala večeře u ná-
hradních rodičů.
Ve středu jsme se opět sešli velmi brzy 
na našem místě a autobusem se přemís-

STUDENTI ISŠ V NOVÉ PACE STUDOVALI V OXFORDU

Střední škola gastronomie a služeb Nová 
Paka spolupracuje s celou řadou sociál-
ních partnerů, fi rem a organizací. Tra-
dičně výbornou spolupráci má již řadu 
let i s Krkonošským muzeem v Jilemnici 
a jeho ředitelem PaedDr. J. Lušti ncem. 
Dokazuje to i nedávná velmi úspěšná vý-
stava úspěchů školy na světových gast-
ronomických soutěžích, kterou jilemnic-
ké muzeum pořádalo v letních měsících 
a která se těšila velkému zájmu návštěv-
níků. 
12. listopadu jilemnické muzeum slav-
nostně zahajovalo výstavu Kardinál Ar-
nošt Vojtěch Harrach, arcibiskup praž-
ský, nad kterou převzal osobní zášti tu 
současný pražský arcibiskup kardinál 
Dominik Duka, který byl rovněž příto-
men na zahájení výstavy. 
Vzhledem k tomu, že novopacká škola 
byla požádána o zajištění občerstvení 
na vernisáži, žákům i učitelům se tak na-
skytla vzácná příležitost, obsluhovat velmi 
vzácné hosty. S náročným úkolem se více 
než se ctí  vypořádali učitelé gastronomie 

Pavel Hruška a Andrea Pastorová a žáci 
Jakub Kučera, Jaroslav Moravec, Tereza 
Šefců a Marti na Hrubá. S výsledky své 
práce mohli být více než spokojeni. Všem 
hostům chutnaly jak tradiční pokrmy pod-
krkonošské kuchyně (kyselo, bramborák) , 
tak vybrané speciality typu pstruh na lab-
ský způsob, galanti ny z kuřete i kachny, 
čokoládový puding s malinovým dipem 
nebo pošírované hrušky na víně. 
Za skvěle připravenou hosti nu se jim tak 
po zásluze dostalo pochvaly a ocenění 
od většiny významných hostů. Nejvíce 
však potěšila osobní pochvala a podě-
kování od pana arcibiskupa. Ten rovněž 
při neformálním rozhovoru s vedením 
školy ocenil úroveň a řemeslnou doved-
nost a zručnost žáků školy, neboť svý-
mi kvalitami se „blýskly“ i obory cukrář 
a pekař. Pekaři připravili pro mši svatou 
celebrovanou panem arcibiskupem svá-
teční chléb a cukráři připravili pro vzác-
nou návštěvu dva cukrářské dary – ruč-
ně malovaný znak pražského arcibiskupa 
a sváteční dort s erbem Harrachů.

Oba dary se setkaly s velkým obdivem 
a společně s připravenou hosti nou se 
staly více než zdařilou prezentací šikov-
nosti  a umění žáků novopacké školy. 

Mgr. Milena Jarošová

OBSLUHOVALI PANA KARDINÁLA DOMINIKA DUKU
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ti li k zajímavé historické památce, hradu 
Warwick. Vzhledem k vysokému vstup-
nému jsme si prohlédli okolí, udělali 
spoustu fotek, a poté odjeli zpět do Ox-
fordu, kde žáky čekala závěrečná výuka. 
Jako překvapení pro ně naši angličtí  kole-
gové přichystali certi fi kát o absolvování 
jazykového kurzu a možnost vyfoti t se 
v taláru a typické absolventské čepičce. 
Tohle si studenti  rozhodně užili, což je 
patrné z jejich rozesmátých tváří na fo-
tografi ích.
Večer bylo třeba vše sbalit, rozloučit se 
s hosti telskou rodinou a v časných ran-
ních hodinách dorazit na známé místo. 
Odtud jsme se přemísti li městskou do-
pravou k našemu autobusu a vyrazili 
k poslednímu cíli. Před námi byl celý den 
strávený v Londýně. Londýnská metropo-
le je obrovská a jeden den je opravdu ža-
lostně málo, proto jsme se museli rozhod-
nout, co stojí za zhlédnutí , co nesmíme 
určitě opomenout. Naší první zastávkou 
bylo muzeum voskových fi gurín Madame 
Tussaud ś. Tady jsme byli všichni ve svém 
živlu. Možnosti  vyfoti t se se světoznámou 
celebritou neodolal nikdo a všichni si do-
zajista odnesli zajímavý zážitek.
Poté jsme se přesunuli londýnským 
metrem k vědeckému muzeu – Science 
Museum. Zde si studenti  přišli opravdu 
na své, a po prohlídce jsme se vydali 
na obhlídku toho nejzajímavějšího, co 
Londýn skýtá a co jsme také dokázali 
sti hnout. Samozřejmostí  byl Bucking-
hamský palác, Westminster Abbey, Tra-
falgar Square, London Eye či Big Ben. 
Zážitků přibývalo úměrně k bolavým no-
hám, ale nikdo se nevzdával. Den jsme 
ukončili na slavné Oxford Street, kde 

všichni dostali rozchod, aby mohli na-
koupit dárečky a suvenýry pro své blíz-
ké a pro sebe, někteří využili celodenní 
jízdenku do metra i během tohoto volna 
a sti hli si prohlédnout i Tower Bridge.
Ve stanovenou dobu se všichni do jed-
noho dostavili na určené místo. Metrem 
jsme se pak přemísti li k našemu autobu-
su, a po zjištění, že jsme neutrpěli žádné 
ztráty, jsme vyrazili směrem k domovu. 
Myslím, že mohu hovořit i za své kole-
gy, že se náš pobyt vydařil, neměli jsme 
nikde žádné problémy, studenti  byli spo-
lehliví, zkrátka jsme s naší školou obstáli, 
o čemž svědčí i slova našeho delegáta 
pana Romana Grossmana z Grossman 
Agency, který celý pobyt k naší spoko-
jenosti  zajišťoval. Svěřil se nám, že tak 
skvělý kolekti v žáků a učitelů už dlouho 
nezažil, že mu s námi bylo dobře a bude 
určitě vzpomínat. K tomu se nedá nic do-
dat, snad jen to, že je to pro nás velká 
moti vace k další práci a že taková po-
chvala zahřeje na duši.
Děkuji tedy ještě jednou všem a věřím, 
že budou všichni souhlasit, že to byl 
úžasný týden!

Mgr. Renata Němcová
ISŠ Nová Paka

OCENĚNÍ
TRUHLÁŘŮ

NA MÚ
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Prof. PhDr. Marti n Kovář, Ph.D., prorek-
tor UK Praha pro vnější vztahy, ředitel 
Ústavu světových dějin FF UK v Praze, 
se narodil 6. 11. 1965 v Jičíně. Vystudo-
val Lepařovo gymnázium v Jičíně a poté 
v letech 1984-1989 Filozofi ckou fakultu 
Univerzity Karlovy, obor český jazyk a li-
teratura a historie. Na téže fakultě slo-
žil v roce 1990 rigorózní zkoušku (PhDr.) 
V letech 1990-1993 působil jako stře-
doškolský učitel na Gymnáziu a Střed-
ní pedagogické škole v Nové Pace, kde 
po sobě zanechal nesmazatelnou stopu. 
Poté nastoupil jako odborný asistent 
na Katedře hospodářských dějin Náro-
dohospodářské fakulty Vysoké školy 
ekonomické v Praze. Od roku 1995 pak 
byl odborným asistentem Ústavu světo-
vých dějin Filozofi cké fakulty Univerzity 
Karlovy. 
V únoru 2001 obhájil na FFUP disertační 
práci s názvem K vnitropoliti ckému vý-
voji a zahraniční politi ce stuartovské An-
glie v době restaurace (1658–1690) a zís-
kal ti tul Ph.D. V dubnu 2002 před Vědec-
kou radou FF UK obhájil habilitační práci 
s názvem Velká Británie v éře Roberta 
Walpola (K vývoji a charakteru britského 
státu a britské společnosti  v první polo-
vině 18. století ). 
Od března 1997 do února 2001 působil 
jako zástupce šéfredaktora časopisu His-
torický obzor. Od roku 1997 je editorem 
ročenky Semináře dějin mezinárodních 
vztahů a světové politi ky (dnes Seminář 

novověkých dějin) Ústavu světových dě-
jin FF UK Prague Papers on History of 
Internati onal Relati ons a pravidelným 
přispěvovatelem do tohoto periodika; 
od března 2001 je členem redakční rady 
časopisu Historický obzor. Je členem re-
dakční rady časopisu Prague Papers on 
the History of Internati onal Relati ons 
a Českého časopisu historického. Dále je 
rovněž předsedou redakční rady časopisu 
Dvacáté století  – The Twenti eth Century.
S platností  od 1. července 2002 jej rektor 
Univerzity Karlovy v Praze jmenoval do-
centem pro obor světové a obecné ději-
ny. Od 1. října 2002 je ředitelem Ústavu 
světových dějin FF UK v Praze. Předná-
ší též na VŠE. V roce 2005 kandidoval 
na funkci děkana Filozofi cké fakulty 
Univerzity Karlovy. Je řešitelem grantů, 
oponentem odborných prací, školitelem 
doktorandů v rámci postgraduálního 
studia oboru Historie – obecné dějiny/
světové dějiny na FF UK v Praze.
V posledních dvaceti  letech absolvo-
val více než čtyři desítky studijních 
a přednáškových pobytů na univerzi-
tách jak v Evropě (Velká Británie, Ně-
mecko, Rakousko, Polsko, Itálie), tak 
i na jiných konti nentech (Kolumbie, 
USA, Egypt). Kromě toho v téže době 
podnikl systemati cký vědecký výzkum 
v archívech ve Velké Británii, Rakous-
ku a ve Spolkové republice Německo.
Je autorem několika odborných mo-
nografi í a překladů historických prací, 
více než tří desítek odborných studií 
z problemati ky novověkých a nejnověj-
ších dějin, popularizačních knih, článků, 
recenzí a odborných posudků prací ve-
směs ze světových dějin. V dubnu 2003 
mu Klub autorů literatury faktu udělil 
Prémii Miroslava Ivanova pro autory li-
teratury faktu do 39 let za knihu Stuar-
tovská Anglie. Stát a společnost v letech 
1603–1689, kterou v roce 2001 vydalo 
nakladatelství Libri. Jeho práce přesahu-
je pouhý historický záměr. Svůj poziti vní 
vztah k britské metropoli a ke sportu 

doložil jednak dílem Město a hry: pří-
běh londýnských olympiád (2012), jed-
nak kulturně-historickým průvodcem 
po Londýně (2011).
 V roce 2012 získal společně s prof. Mi-
roslavem Bártou Cenu rektora Univerzi-
ty Karlovy v Praze za tvůrčí počin roku 
za knihu Kolaps a regenerace. Cesty ci-
vilizací a kultur. Minulost, současnost 
a budoucnost komplexních společností . 
Není možná v této souvislosti  na škodu 
citovat jeho konkrétní názor na otázku, 
zda kolaps nehrozí i Západu: „Pokud si 
politi čtí  lídři našeho světa uvědomí, že 
balancujeme na hraně, pokud budou 
schopni a ochotni nejen pojmenovat 
problémy a hrozby, jimž čelíme, pravými 
slovy, ale i rázně jednat, nemusí být poz-
dě.“ S tí mto i mnoha jinými jasně formu-
lovanými názory vystoupil 23. 11. 2013 
v televizním pořadu Hydepark.
V červnu 2013 byl Kovář jmenován pro-
fesorem světových a obecných dějin. 
V únoru 2014 jej rektor Univerzity Karlo-
vy v Praze Tomáš Zima jmenoval prorek-
torem Univerzity Karlovy pro vnější vzta-
hy. V roce 2014 editoval Kovář společně 
s prof. Bártou soubor statí  20 českých 
předních expertů z různých oborů na dě-
jiny světa pod názvem Civilizace a dějiny.
Čerstvý padesátník, prof. Marti n Ko-
vář, se v současnosti  věnuje především 
politi ckým, hospodářským, sociálním 
a kulturním dějinám Anglie (Velké Britá-
nie) a jejího impéria v 16. – 21. století , 
politi ckým a kulturním dějinám Evropy 
ve 20. století , dějinám evropské integra-
ce a transatlanti ckým vztahům ve 20. 
století . 
Letos na podzim vyšel v nakladatelství 
Vyšehrad rozhovor Marti na Rychlíka 
s prof. Kovářem nazvaný Noc v Maribo-
ru. Marti n Kovář zde shrnuje svůj dosa-
vadní osobní i pracovní život (včetně pa-
sáže o Nové Pace) a formuluje své názo-
ry na současný svět a jeho perspekti vy. 

PaedDr. Stanislav Bendl

V září 2010 si připomnělo Gymnázium v Nové Pace 100 let od svého založení. Oslavy doprovázely dva almanachy, z nichž jeden 
obsahoval přes sto medailonků, věnovaných významným osobnostem, které školou prošly. Gymnázium ve všech dobách významně 
ovlivňovalo život našeho města, a tak jsme vám chtěli v rubrice Osobnosti  gymnázia lidi, kteří zde působili, průběžně představit. 
Dnes vás seznámíme s poslední osobností , pedagogem a historikem Marti nem Kovářem.
Lidí, o kterých by bylo možno se zmínit, by byla určitě ještě spousta. Pokud bude mít kdokoli z vás, čtenářů Achátu, nápad a chuť 
zpracovat životní příběh takového člověka, neváhejte. I my váš medailonek využijeme třeba při dalším výročí naší školy. 

Za všechny pedagogy i žáky děkuje Šárka Horáková

MARTIN KOVÁŘ

OSOBNOSTI GYMNÁZIA - GYMNÁZIUM A SOŠPG

Marti n Kovář, 
historik
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  NĚKTERÁ PROSINCOVÁ VÝROČÍ

MUZEUM A KLENOTNICE

Náš abecední přehled minerálů končí 
symbolicky v předvánočním čase ko-
vem, který není třeba zdlouhavě před-
stavovat. Zlato je z mineralogického 
hlediska krychlovým nerostem hydro-
termálního původu. Má vysokou hus-
totu 19,3 g/cm³, tj. krychle o hraně 1 m 
váží přes 19 tun, a malou tvrdost 2,5, 
což je jen nepatrně víc než např. lidský 
nehet, proto bývala pravost a ryzost 
zlatých mincí zkoušena skousnutí m. 
Chemicky je velmi odolné, rozpouští  se 
pouze v lučavce královské, některých 
sloučeninách jódu nebo v elementár-
ní rtuti , s níž vytváří speciální roztok 
(amalgám). Z něj se při zahřívání vylu-
čuje, čehož využívali středověcí alchy-
misté k „výrobě“ zlata. S kyanidy tvoří 
ve vodě rozpustné komplexy, pomocí 
nichž se těží. V přírodě je výskyt zla-
ta poměrně vzácný, průměrný obsah 
v zemské kůře je asi 0,0035 g/t horniny. 
Tuna mořské vody ale obsahuje 0,011 
gramů, „vytěžení“ světových oceánů by 
tak poskytlo přibližně 15000 tun čisté-

ho kovu. Krystaly tvoří vzácně, nejčas-
těji se nachází v podobě plíšků, drátků 
nebo zrnek rozptýlených v křemenných 
žílách, z kterých se po vyvětrání do-
stává do náplavů. Zde se pak objevuje 
v podobě různě velkých valounků (nu-
getů), jež je možné rýžovat. Díky své 
neochotě reagovat se zpravidla nachází 
v ryzím stavu, příp. jako elektrum (sliti -
na se stříbrem). Je velmi odolné vůči po-
větrnostním a chemickým vlivům, jeho 
měkkost se často kompenzuje sléváním 
s jinými kovy. Má výbornou odrazivost 
světelných i tepelných paprsků a velmi 
dobře vede elektrický proud. 
Těžba zlata dnes probíhá v podstatě pou-
ze z primárních zdrojů, neboť rýžovatel-
ná ložiska jsou vesměs vyčerpána. Meto-
dy této těžby spočívají v jemném nam-
letí  horniny s rozptýleným zlatem a její 
následné louhování chlorem, roztoky 
kyanidu anebo rtutí . Z výsledného rozto-
ku je pak zlato získáváno elektrolýzou či 
pyrolýzou. Tyto procesy však vzhledem 
k velkému objemu používaných rozto-

ků představují značné ekologické riziko 
a často proto vzbuzují negati vní reakce. 
Dalším problémem je následné ukládání 
vyloužené horniny, která je dále nezpra-
covatelná. Používání jiných, netoxických 
sloučenin je však dražší a zisky těžařů 
tudíž menší. 

Zlato je důležitým materiálem v mnoha 
průmyslových i neprůmyslových odvět-
vích. Od dávnověku sloužily jeho sliti ny 

ZLATO

15. prosince 
uplyne 125 let 
od úmrtí  kan-
tora, varhaní-
ka a skladatele 
Franti ška Lopa-
táře (narodil se 
6. 1. 1817 v Tý-
ništi  nad Orli-
cí). Po základní 
škole v Rych-
nově nad Kněž-
nou vystudoval 
Učitelský ústav 
v Hradci Králo-

vé. Jeho první učitelské místo bylo v Tý-
ništi  nad Orlicí, později v České Skalici 
a v Častolovicích, kde vyučoval na klavír 
u hraběte Kinského. V roce 1856 nastou-
pil jako řídící učitel v Lázních Bělohradě. 
Zde založil zpěvácký spolek Vlasti voj 
a podílel se na hudebním dění v lázních. 
I v našem městě se velmi hudebně an-
gažoval a stal se zde předsedou Budče 
novopacké. Za své mnohaleté úspěšné 
pedagogické působení obdržel stříbrný 
záslužný kříž. 

17. prosince tomu bude 175 let, co se 
v Nové Pace narodil sochař Karel Su-

charda (17. 12. 
1840). Jeho otec 
Jan Sucharda 
ml. byl známým 
sochařem, kte-
rý vytvořil velké 
množství soch 
a náhrobků v ši-
rokém okolí Nové 
Paky. Karel stu-
doval výtvarnou 
školu v Drážďa-
nech a po návrtu 
pracoval u svého 
otce v dílně, která 
stávala na místě 
pozdějšího hotelu 
Grand. Bohužel 
o jeho krátkém 
životě se nám 
nedochovaly žád-
né zprávy, jen 
víme, že jeho se-
stra Kristýna byla 
malířka a ostatní 
sourozenci ze-
mřeli v dětském 
věku. V muzeu máme vystaven obraz 
celé rodiny Jana Suchardy ml., kde je je-
diný chlapec Karel. Zemřel v roce 1864.

18. prosince 
si připomene-
me 125. výročí 
úmrtí  výbor-
ného hodiná-
ře a vynálezce 
Jana Prokeše 
(narodil se 17. 
11. 1818 v Nové 
Pace). Vyučil 
se hodinářem 
u svého otce 
v Nové Pace. 
V roce 1838 se 
přestěhoval do Sobotky, kde působil 
do konce svého života. Byl velice vyna-
lézavý a technicky zdatný. Vynalezl a se-
strojil hodiny s jednoročním chodem, 
kapesní hodinky s dvojím strojkem a ho-
diny, které ukazovaly dny, měsíce, roční 
období a též svátky. Pro Sobotku vyrobil 
věžní hodiny s průhledným ciferníkem. 
Též ve svém rodném městě v Nové Pace 
při zvýšení radniční věže opravil věžní 
hodiny. Jan Prokeš zemřel 18. 12. 1980 
v Sobotce.

Použitá literatura: 
Miloslav Bařina - Rodáci pro Achát

Jiří Čejka

 Franti šek Lopatář
Jan Prokeš

Karel Sucharda 
(výřez z obrazu)
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k výrobě šperků a ozdob. Ryzost (množ-
ství zlata ve sliti ně) se udává v karátech, 
přičemž čisté zlato má 24 karátů. I velmi 
tenká vrstvička (z 1 g zlata lze vyrobit 
desti čku až 1m2) ochrání před korozí 
a zabrání průchodu tepelných paprs-
ků, takže se často využívá k pokovování 
neušlechti lých materiálů nebo výrobě 
ochranných fólií v lékařství, do extrém-
ních přírodních podmínek apod. Výbor-
ná vodivost a odolnost zlata zaručuje 

dlouhou životnost důležitých elektro-
nických spojů v počítačích, skláři jej po-
užívají pro barvení skla, denti sté k vý-
robě zubních protéz. Finančníkům dává 
příležitost ke spekulacím a investování. 
Jako plati dlo je známo už z dob Keltů, asi 
nejznámější a nejrozšířenější historickou 
mincí byl zlatý dukát.
U nás se zlato, byť v malém množství, 
nachází na dosti  lokalitách. Nejbohatší 
zlatonosné žíly jsou např. v okolí Jílového 

u Prahy, Jeseníků, Kašperských Hor nebo 
Rožmitálu. V nejbližším okolí byl jeho 
výskyt zaznamenán v potoku Zlatnice 
u Stupné, kde bylo v minulosti  dokonce 
těženo. Sejpy a jiné stopy po této čin-
nosti  je zde možné spatřit dodnes. Od-
sud pocházejí i zlati nky ve sbírce muzea 
(viz foto). Jejich skutečná velikost je cca 
1–3 mm.   

RNDr. Václav Mencl, Ph.D.

POZVÁNÍ NA TRADIČNÍ VÝSTAVU BETLÉMŮ

Městské muzeum Nová Paka vás srdečně zve na probíhající výstavu betlémů a dřevořezeb 
doplněnou paličkovanou krajkou Blanky Křížkové. 

Ve výstavních prostorách Suchardova domu je výstava otevřena denně 
mimo pondělí od 8:30 – 12:00 a 13:00 – 16:00 hodin do neděle 20. prosince 2015.

Zrušení pavlánského kláštera v roce 
1785 byl pro Novou Paku jistě velikým 
šokem. Vždyť pro nás je pavlánský kláš-
ter a kostel Nanebevzetí  Panny Marie 
symbolem města. Je nádherný, vytvá-
ří jeho panorama s pohledem do hor, 
dodnes má vliv na zdejší obyvatele 
a po staletí  nás ovlivňoval a ovlivňovat 
bude. Lidé odjinud i lidé zdejší si větši-
nou pletou základní pojmy a spojují si 
klášter s klášterním kostelem. Klášterní 
kostel je něco jiného než klášter (tam 
byla v poslední době nemocnice), ale 
to není důležité. Připomenu jen několik 
údajů, které namátkou vybírám z do-
stupné i méně dostupné literatury a kro-
nik města. V roce 1858, tedy v roce, kdy 
vyhořel klášterní kostel, napsal kaplan 
Ignác Bílek zajímavý spisek, který měl asi 
přispět k výši milodarů na opravu koste-
la. Objevují se zde překvapivé konkrétní 
údaje třeba o nalezení obrazu Rodičky 
Boží léta Páně 996 ve stříbrných dolech 
na horách půlnočních poblíž Stupné. 

Nalezl jej prý Jan Cimbulovský (příjmení 
začala být používána tuším o pět set let 
později). „Za posměchu pohanských ha-
vířů obraz přenesl v roce 1019 do svého 
příbytku a požádal duchovního správce 
v Hosti nném, aby mohl vystavět kap-
li a /I sochu Rodičky Boží k veřejnému 
uctění dáti .“ Tolik tedy legendy. My se 
můžeme dozvědět, že v roce 1414 stál 
mimo farní kostel ještě další kostelík, při 
němž bylo zřízeno druhé kaplanství, ale 
až do roku 1565 byla kaplička opuštěná 
a opravit jí dal Jaroslav Trčka. Ještě pro 
zajímavost musím dodat, že v roce 1777 
napsal mnich z řádu křížovníků, Jan Karel 
Rohn knihu o kostelech, kde uvádí, z ne-
známých pramenů, že Jan Cimbulovský 
vystavěl kapli v Nové Pace v roce 1273. 
Přejdeme raději do 17. století , které bylo 
nejen pro Čechy a Novou Paka něčím 
hrozným, ale... Kvůli špatnému stavu 
kapličky nechal majitel Kumburského 
panství Albrecht z Waldštejna přenést 
sošku Panny Marie do farního kostela, 

když byl v roce 1634 zavražděn, koupil 
jeho panství maršálek Rudolf Tiefenbach 
za 200 ti síc zlatých, které mu dlužil císař 
za válečné výdaje. Kostel kláštera nechal 
vystavět vlastně kvůli nečistému svě-
domí, i když jeho myšlenku realizovala 
vlastně vdova po něm, paní Marie Eva. 
On toti ž pan maršál nechal roku 1635 
v Horních Rakousech rozstřílet pavlánský 
klášter, protože se domníval, že tam jsou 
francouzští  vojáci, kteří měli pomáhat 
Švédům. Teď už jen stručně: 1653 posti h-
la Paku hrozná povodeň, 1658 byl zbořen 
na příkaz císaře Kumburk, 1666 vyhořelo 
takřka celé město. Raději toho nechám 
a vrátí m se ke klášteru. 25. června 1655 
byl položen základní kámen celé stavby 
kláštera, 8. května 1701 byl vysvěcen 
klášter, 6. května 1715 byla soška Rodič-
ka Boží s oltářem přenesena ze starého 
kostela do večeřadla. Klášterní kostel 
byl slavnostně vysvěcen 11. srpna 1724, 
1727 byli vysláni pačtí  sousedé do světa, 
aby získali peníze na pořízení interiéru 

PŘED 230 LETY (1785) BYL ZRUŠEN PAVLÁNSKÝ KLÁŠTER 
NANEBEVZETÍ PANNY MARIE
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klášterního kostela. Sbírka byla úspěšná 
a 28. října 1732 byl kostel připraven k bo-
hoslužbám a podruhé vysvěcen. O fan-
tasti cké freskové výzdobě z dílny Jose-
fa Kramolína je zbytečné mluvit stejně 
jako o bočních oltářních obrazech Petra 
Brandla, Josefa Fuhricha, Josefa Zelené-
ho. V roce 1735 (18. dubna) si novopačtí  
dokonce nechali pro pohodlnější přístup 
ke klášternímu kostelu postavit padesáti  
stupňové schodiště u příležitosti  pobož-
nosti  Svatého růžence. Prostě klášter 
a kostel vzkvétal, prý sem chodilo o hru-
bé pouti  až 20 000 poutníků z širokého 
okolí. Pak tu jsou ovšem skvělé řezby 
Suchardů, rokokový kůr a varhany Josefa 
Horáka z roku 1750. Nechal jsem se asi 
strnout a nedostal bych se asi ke zrušení 
kláštera. Když se podíváme zpět na hru 
čísel a symbolů, mnohé o Nové Pace po-
chopíme. Pak nám jsou jasnější i packé 
paradoxy, 1732 sláva a znovu vysvěcení 
klášterního kostela, ale za třiapadesát 
let se dějí úplně jiné věci, však to znáte. 
„Všechna sláva polní tráva“. Přišlo ob-
dobí osvíceného panování císaře Josefa 
II. a s ním roce 1785 i do našeho města 
„zrušovací dekret“, jak se tehdy říkalo, 
na klášter a klášterní kostel. Prostě byla 
vyhlášena sekularizace (zesvětštění) kláš-
tera. To muselo packé rozčílit nejen z ná-
boženských důvodů, a proto napsali hned 
supliku o tom, že farní kostel nemůže sta-
čit zájmu lidí. Kronikář GolI zaznamenal, 
že tehdá (1785) bylo v klášteře „toliko 

osm Paulánů a jeden fráter“, z toho je 
vidět, že jich dříve bylo daleko víc. Jez-
dily komise, šest pavlánů odešlo přesto 
na farnosti , starší ve městě v rouben-
kách pod klášterem (znaky na dveřích) 
a po jednání komise sem byli přemístěni 
i starší pavláni z Tachova a Bystřice. Pačtí  
byli vzdorní a mnohé zachránili. I v tom 
našem městě jdeme dohromady jen 
ve chvílích nejtěžších, jinak jenom „rem-
cáme“ a zkazíme, co můžeme (divadlo, 
nemocnice, automobilka, krematorium, 
a já nevím co ještě). K záležitosti  s kláš-
terem se vyjádřil dost trefně Antonín Ko-
tí k v dosud nepublikované práci „Paměti  
Nové Paky“, i když šlo o události  o čtyři 
roky starší: „Rok 1789 přinesl Nové Pace, 
čeho se nenadála: úplné zrušení kláštera. 
Uspíšili si to sami Pauláni tu přebývající 
svou nesvorností .“ 
Dle zprávy Gollovy: „Vikář konventu, jenž 
a do komor zpět odnesli klášterní jmění 
a byl hospodářem, utrhoval pánům spo-
lubratrům na jídle a pití  a to zažalovali 
u císařského dvora. 
Následek se brzy dostavil. Z úředního na-
řízení lomnický děkan Václav Hegler, ja-
kožto vyslanec konzistoře, klášter zrušil 
a v červenci 1789 odevzdal moci světské 
a paulány propusti l“. Teď teprve začaly 
neuvěřitelné věci. Seběhli se pačtí  obča-
né (nejradikálnější byly ženy a „obořtvše 
se na děkanovi, pytle s naloženými věcmi 
z vozů scházeli…Děkan přemožen zlostí , 
běžel pro vojenskou pomoc k posádce, 

toho času zde ležící, ale ofi cíři prý se mu 
schovali, a tak nemajíc zastání s hanbou 
musel odejít.“ Nu, a téhle tvrdohlavos-
ti  vděčíme za to, že nám v klášterním 
kostele zůstalo, co dodnes obdivujeme. 
Budovy kláštera s pozemky a sádkami 
byly prodány ve veřejné dražbě packé-
mu sousedu Adamu Votočkovi za 4 600 
zlatých v roce 1791, v roce 1790 koupil 
13. ledna v licitaci paulánskou lékárnu 
Josef Geisler, který byl dosud lékárníkem 
v Kartouzích. Franti šek Votoček zřídil 
ve své části  kláštera tkalcovnu, hospo-
du (kvůli tomu, aby na ni dostal licenci, 
postavil pro své tkalce deset domků) De-
satero (1802). V roce 1832 zřídilo něko-
lik packých sousedů v klášteře ti skárnu 
a poti sk texti lu. V roce 1872 koupil dva 
díly kláštera okresní výbor, který měl 
záměr pořídit ze sbírek občanů nemoc-
nici, to se událo v roce 1875. O dalších 
věcech se raději nezmiňuji, ale nedá mi 
necitovat na závěr básníka Jana Opolské-
ho: „Především starý, skvělý a vznosný 
pavlánský klášter, tající mnoho nezapo-
menutelných výtvarných klenotů, jehož 
ozvučné ambity a cely, dávno již v ne-
mocnici proměněné, zněly do mnohých 
mých prací vysokou stříbrnou strunou 
mysti ky, již se však nedaří žádnému lid-
skému prstu k hmatníku přiti sknout.“ 
Já jen dodávám:
„Máme tě, kláštere, rádi!“

Bařina Miloslav
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Pačák Dan Polman se v červnu 2015 rozhodl vyzkoušet, co jeho tělo a vůle vydrží při několikadenním pohybu v českých horách. 
Cílem nové výzvy bylo propojit pomocí vlastních sil na kole a pěšky Prahu a Sněžku. K projektu ale přidal podstatný dodatek 
„... okolo Česka“, protože se rozhodl zároveň propojit nejvyšší body všech čtrnácti  českých krajů. To vše se mu podařilo dosáh-
nout za necelých 98 hodin, a tak si splnil svou tajnou výzvu – zvládnout vše pod 100 hodin. Na své cestě musel překonat celkem 
1463 km a 24 300 výškových metrů! Každý den tak musel Dan překonávat přes 6000 výškových metrů (přes 250 výškových 
metrů za hodinu!), což je s naloženým kolem a batohem na zádech skutečně extrémní výkon. Včetně pěší chůze, všech zastávek 
a spaní projekt zvládl průměrnou rychlostí  15 km/h.
Kromě zmíněných čtrnácti  krajů navští vil také území všech našich sousedních zemí: Německo, Rakousko, Slovensko a Polsko.  

Dan akci spojil také s charitati vní sbírkou na Domeček plný koleček – projekt víceúčelového bezbariérového centra. Do dnešní-
ho dne se podařilo v rámci projektu vybrat 30 503 Kč. A podpořit sbírku můžete i vy svou účastí  na přednáškách 5. a 6. 2. 2015, 
kdy z každé prodané vstupenky půjde 20 Kč na zmíněnou sbírku.

A JEŠTĚ BONUSOVÝ PROGRAM 
• Na sobotu 6. 2. 2015 (17.30 h) si Dan připravil přednášku 

„Extrémní projekty v Alpách“ - fotoprezentaci a projekci fi lmů 
z projektů Velký Benátčan a Knock the Glock. Kdo jste neviděli, 
nebo byste si to užili rádi znovu, máte jedinečnou šanci! 

• Velký Benátčan (2009): non-stop Benátky – Großvenediger, 
3674 m (česky Velký Benátčan), 310 km dlouhou trasu s pře-
výšením 6000 m zvládl na silničním kole, horském kole a vý-
stupem přes ledovec pod 17 hodin. Včetně sestupu a sjezdu 
20 hodin.

• Knock the Glock (2012): non-stop Vídeň – Großglockner, 
3798 m, (silniční kolo, MTB, chůze, výstup přes hřeben Stüdl-
grat). Na vrchol dorazil za 22 hodin a 15 minut. Včetně sestu-
pu a sjezdu 27 hodin. Celkem překonal 477 km a nastoupal 
7400 m.
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VERNISÁŽ OBRAZŮ SPOLKU 
PODKRKONOŠSKÝCH VÝTVARNÍKŮ
pátek 4. 12. 2015, 16:00 hod., malý sál MKS
výstava otevřena od 4. 12. 2015 do 8. 1. 2016, po - pá 8:00 – 
16:00 / so + ne 14:00 – 16:00 hod., 23. 12. - 26. 12. - zavřeno 
/ 27. 12. - 31.12. - 14:00 – 16:00 hod. / 1. 1. 2016 - zavřeno
Srdečně zveme na výstavu Spolku podkrkonošských výtvarníků, 
která bude probíhat od 4. 12. 2015 do 8. 1. 2016 v malém sále 
MKS. Můžete zhlédnout obrazy, řezbu, sochy, vazby, keramiku 
autorů ze SPV, kteří se takto představují každé 2 roky. Těšíme 
se na Vaši návštěvu!

MIKULÁŠ
sobota 5. 12. 2015, 16:30 hod., Masarykovo náměstí  Nová Paka
V sobotu se sejdeme před SŠGS a při pohádkových písničkách 
Radky Bucharové a Ondry Pasky. Budeme společně čekat 
na příchod Mikuláše s jeho družinou, v 17.00 hod. Na náměstí  
bude připraven pro dospělé sladký svařáček, a pro děti  jablíčka 
a mandarinky z Mikulášské nadílky. Přijďte na náměstí , bude 
nás víc a nebudeme se bát čerta nic! 

MIKULÁŠSKÝ PARNÍ VLAK 
neděle 6. 12. 2015, nádraží ČD Nová Paka 
Jízdní řád a bližší program na plakátech. 

ADVENTNÍ KONCERT SBORŮ
pondělí 7. 12. 2015, čas 17:00 hod., klášterní kostel 
Nanebevzetí  Panny Marie v Nové Pace, vstupné dobrovolné
Hlas, Amabile a Dětský pěvecký sbor gymnázia 
Zveme vás na tradiční koncert novopackých pěveckých sborů 
s krásnou předvánoční atmosférou umocněnou prostředím 
klášterního kostela Nanebevzetí  Panny Marie. 

POETICKÝ VEČER: „JÁ SE TAM VRÁTÍM“
čtvrtek 10. 12. 2015, 18:30 hod., malý sál MKS, 
vstupné 80/60 Kč 
No vopacký rodák a patriot Jaroslav Brendl se přednesu poezie 
věnuje od dětství, tomu uměleckému potom posledních 10 let.
U příležitosti  svého životního jubilea nastudoval slavnou básnickou 
skladbu Franti ška Halase – Já se tam vrátí m a pojmenoval po ní 
celý pořad, kterým se obrazně vrací do Nové Paky, místa svých 
kulturních začátků.
Na úvod zazní velmi oblíbený pořad sonetů a monologů Williama 
Shakespeara. V pořadu se představí také poděbradský KviMtet 
(Marie Dunovská, Barbora Scholzová, Marti na Vošmiková, 
Miroslav Plachý a Marti n Šípek) uskupení hudebně a pěvecky 
mimořádně nadaných vysokoškoláků z Poděbrad. Jednotlivé 
básně uvádí: Jana Batromijová. 

SNOUBENÍ VÍN A ČOKOLÁD 
sobota 12. 12. 2015, 18:00 hod., malý sál MKS, vstupné 390 Kč 
Hosté si budou moci vychutnat výběrové čokolády a dozvědět 
se mnoho zajímavostí  o její výrobě či pěstování kakaovníku. 
Skvělá vína jsou samozřejmostí .
Vstupenky je možné zakoupit v obchodě Ondřej Kuřík - ovoce, 
zelenina, vína, případně rezervovat na 777 608 841.

ZŠ BRÁNA – VÁNOČNÍ SLAVNOST
neděle 13. 12. 2015, 16:00 hod., velký sál MKS 

ZUŠ – ADVENTNÍ KONCERT 
úterý 15. 12. 2015, 18:00 hod., velký sál MKS 

ORCHESTR VÁCLAVA HYBŠE S HOSTEM 
JITKOU ZELENKOVOU
čtvrtek 17. 12. 2015. 19:30 hod., velký sál MKS, vstupné 
280/260 Kč
Letošní rok 2015 je rokem významných výročí spojených 
s Václavem HYBŠEM a jeho orchestrem. Dirigent a světově 
uznávaný aranžér letos slaví 80let svého života, opět plný energie 
a opti mismu, tvůrčí invence a nezdolné chuti  do života. Druhým 
výročím neméně významným je 55 let založení Orchestru Václava 
Hybše. Hlavním hostem letošního významného turné bude také 
oslavenkyně, Jitka Zelenková - zpěvačka se sametovým hlasem, 
která s orchestrem zpívala už v roce 1967 a patří mezi stálice 
naší populární hudby. Na večeru se představí i známá čtveřice 
z předchozích koncertů – Irena Kousalová, Marti na Dolečková, 
Filip Hořejš a Štěpán Růžička. 

VÁNOČNÍ PUTOVÁNÍ S ANDĚLY – Divadlo 
Pruhované panenky
neděle 20. 12. 2015, 16:00 hod., velký sál MKS, vstupné 50 Kč  
Andělská kniha, dva andělé a několik vánočních příběhů. Andělé 
za pomoci andělské knihy provedou diváky kouzelným obdobím 
Adventu. Můžete se těšit na čtyři vánoční příběhy: „O svatém 
Mikuláši, O cestě panny Marie do Betléma, O narození Ježíška 
a O klanění tří králů“. Vánoční pásmo je propojené koledami 
a sváteční hudbou (fl étna, kytara, buben).

POPELKA – LS ROLNIČKA 
pondělí 28. 12. 2015, 15:00 a 16:30 hod., malý sál MKS, 
vstupné 25 Kč
Loutková pohádka dle fi lmové předlohy. 
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BANDIT A BLANKET 
– PŘEDSILVESTROVSKÝ KONCERT  
úterý 29. 12. 2015, 19:30 hod., velký sál MKS, vstupné 150 Kč 
Kapela Blanket vznikla na základech pražských bluegrassových 
Poutníků už v roce 1985. Od ostatních současníků se odlišil 
zejména svým repertoárem, zaměřeným kromě tradičního 
bluegrassu na čtyřhlasé provedení gospelů a spirituálů, za což 
byla v roce 1987 oceněna Portou. Kapela ukončila svou činnost 
v roce 1995. Pod nátlakem veřejnosti  a pamětníků však v roce 
2008 byla znovu obnovena.
Kapela BANDIT hraje moderní country i tradicionály v novém 
kabátě a to nejen americké, ale i irské a skotské. Většina 
hudebníků hrála v poslední sestavě dnes již nehrající skupiny 
TROSKY, která byla dlouholetou stálicí domácí scény.
Přestože skupinu nezdobí podobná ocenění a presti žní vystoupení 
jako hostující BLANKET, její sestavu tvoří zkušení hráči, z nichž 
někteří se podíleli na studiových i pódiových hudebních projektech 
„prvoligových“ hvězd české country, folkové a bluesové scény. 
Jsme přesvědčení, že vám kapela zpříjemní předsilvestrovskou 
dobu svým solidním muzikantským řemeslem.

PŘIPRAVUJEME: 
(na všechna představení 

lze zakoupit dárkové poukázky) 

 CIMRMANI „ČESKÉ NEBE“
3. 1. 2016

TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT KAMILY NÝVLTOVÉ 
A MARIANA VOJTKA

6. 1. 2016

IVO ŠMOLDAS
22. 1. 2016 

MÝDLOVÝ PRINC - Zájezdové představení 
do divadla Broadway v Praze 

6. 2. 2016 

KVARTET – DIVADLO BEZ ZÁBRADLÍ 
(hrají: Rudolf Hrušínský, Veronika Freimanová,

 Jana Švandová, Zdeněk Žák) 9. 2. 2016

VÁCLAV NECKÁŘ 
24. 2. 2016

KULTURNÍ KALENDÁŘ
PROSINEC

Název akce Místo, čas Pořadatel
1. ÚT Prodejní výstava 

– Výrobky chráněné 
dílny

Knihovna,
Stará Paka 
(1.12.-4.12.2015, 
8:30-17:00hod.)

Život bez 
bariér, z. ú., 
Nová Paka 

2. ST KISCH - PÁJ 
- zeleninový koláč 

Gernatův dům, 
15:00 hod.

SŠGS Nová 
Paka 

Vánoční čtení
v knihovně

Knihovna 
Kryštofa Haranta, 
Pecka 15:00 hod.

Knihovna 
Kryštofa 
Haranta 

4. PÁ VERNISÁŽ OBRAZŮ 
SPOLKU PODKRKO-
NOŠSKÝCH 
VÝTVARNÍKŮ 
(4.12.2015 - 8.1.2016)

malý sál MKS, 
16:00 hod.

MKS Nová 
Paka 

Mikulášská nadílka 
pro děti 

Sál hasičské 
zbrojnice v Pecce, 
16:00 hod.

SDH Pecka 

5. SO MIKULÁŠ Masarykovo ná-
městí  Nová Paka, 
16:30 hod.

MKS Nová 
Paka 

6. NE MIKULÁŠSKÉ 
PARNÍ VLAKY

nádraží ČD Nová 
Paka

Klub přátel 
železnic 
Českého 
ráje Turnov 

7. PO ADVENTNÍ KONCERT 
SBORŮ

Klášterní kostel 
Nanebevzetí  Pan-
ny Marie v Nové 
Pace, 17:00 hod.

MKS Nová 
Paka 

Adventní koncert 
v Husově sboru

Husův sbor ZUŠ Nová 
Paka 

9. ST Vyřezávání betlémů Gernatův dům, 
16:00 hod.

Městské 
muzeum 
Nová Paka

10. ČT POETICKÝ VEČER: 
„JÁ SE TAM VRÁTÍM“

malý sál MKS, 
18:30 hod.

MKS Nová 
Paka

12. SO SNOUBENÍ VÍN 
A ČOKOLÁD 

malý sál MKS, 
18:00 hod.

Ondřej Kuřík 
- ovoce, ze-
lenina, vína, 
ve spolupráci 
s MKS Nová 
Paka

13. NE ZŠ + MŠ BRÁNA 
– Vánoční slavnost

velký sál MKS, 
16:00 hod.  

ZŠ + MŠ 
BRÁNA

15. ÚT ZUŠ – Adventní 
koncert

velký sál MKS, 
18:00 hod

ZUŠ Nová 
Paka

Broučci v adventu 
(lampiony s sebou)

Městská knihovna 
Nová Paka 17:00 
hod.

Městská 
knihovna 
Nová Paka

16. ST Koncert žáků sál ZUŠ Nová Paka 
18:00 hod.

ZUŠ Nová 
Paka 

17. ČT ORCHESTR VÁCLAVA 
HYBŠE S HOSTEM 
JITKOU ZELENKOVOU

velký sál MKS, 
19:30 hod

MKS Nová 
Paka

20. NE VÁNOČNÍ PUTOVÁNÍ 
S ANDĚLY – Divadlo 
Pruhované panenky

velký sál MKS, 
16:00 hod.

MKS Nová 
Paka

28. PO POPELKA
 – LS ROLNIČKA 

malý sál MKS, 
15:00 a 16:30 hod

MKS Nová 
Paka

29. ÚT BANDIT A BLANKET – 
PŘEDSILVESTROVSKÝ 
KONCERT  

velký sál MKS, 
19:30 hod.

MKS Nová 
Paka
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Prodej 
  vánočních stromků
               a kaprů

Nová Paka
Legií 338

stromky od 7. prosince
ryby od 19. prosince

                    Na dvorku u Akvaristiky

  Vinotéka
POD STODOLOU
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU

VYHLÁŠENÍ NEJÚSPĚŠNĚJŠÍCH SPORTOVCŮ 
NAŠEHO MĚSTA – 2015

V roce 1999 se sportovní výbor při zastu-
pitelstvu našeho města rozhodl vyhlásit 
vynikající sportovní reprezentanty měs-
ta, aby tak zviditelnil úspěchy sportovců, 
oddílů a klubů. Letos již po sedmnácté se 
setkají vybraní sportovci našeho města 
s jeho představiteli a veřejností  na slav-
nostním vyhlášení nejúspěšnějších spor-
tovců, cvičitelů, trenérů a činovníků. 
V tomto vydání Achátu je představuje-
me tak, jak byli navrženi jednotlivými 
novopackými, tělocvičnými, tělovýchov-
nými a sportovními organizacemi. Počet 
vyhlášených z jednotlivých sportovních 
odvětví se odvíjí od šíře členské základ-
ny a výkonnosti  s přihlédnutí m k repre-
zentaci našeho města. Každý sportovní 
subjekt si mohl vybrat, kterou kategorii 
svým přiděleným počtem obsadí. Spor-
tovci, kteří budou vyhlášeni, jsou seřa-
zeni abecedně, dle jednotlivých spor-
tovních organizací a odvětví, bez rozdílu 
kategorií a činnosti . Podobně i jako v mi-
nulých šesti  letech bude opět vyhlášena 
Legenda novopackého sportu, kterou je 
letos Mgr. Franti šek Vitoch.
Rovněž budou letos vyhodnoceny i nej-
úspěšnější kolekti vy našeho města. 
V dospělých tato čest připadla členkám 
KSPV, v kategorii mládeže si přijdou pro 
ocenění letos dva kolekti vy – Fotbal U11 
a atleti cká přípravka. Vzhledem k vyni-
kajícímu úspěchu studentů gymnázia, 
kteří na republikovém fi nále v basket-
balu žáků v Jindřichově Hradci nepoznali 
hořkost porážky a po zásluze tak získali 
Pohár nejlepšího týmu Česka, rozhodl 
se sportovní výbor tento jejich ojedinělý 
výsledek zvlášť ocenit.
Slavnostní akt vyhlášení nejúspěšnějších 
sportovců bude za účasti  představite-
lů našeho města a zástupců organizací 
a veřejnosti  uskutečněn ve čtvrtek 3. 
prosince v 16 hod. v aule novopackého 
gymnázia a SOŠPg. Sportovní výbor měs-
ta na tento podvečer, který oživí pěvecký 
sbor Amabile, zve co nejširší veřejnost.

Autoklub – AČR Nová Paka
Kristýna Svobodová (2008) - je nejmlad-
ším členem Autoklubu Nová Paka. Již 2 
roky závodí ve třídě raccy buggy auto-
krosu 160 ccm. Patří tak po Ivaně Ku-
želové mezi pokračovatelky závodících 
žen v Nové Pace. Spolu s motokrosařkou 
Bárou Purmovou úspěšně reprezentují 
Autoklub Nová Paka, když na krosových 

tratí ch svádějí vyrovnané boje i se starší-
mi kluky. V letošní sezóně dosáhla v cel-
kovém hodnocení MČR velice krásného 
třetí ho místa, když mnohokrát vystou-
pila na stupně vítězů. Zvítězila v Dobřa-
nech, v dalších závodech byla dvakrát 
druhá a třikrát třetí . V seriálu Poháru 
sponzorů se umísti la na třetí m místě. 
V příští m roce postupuje do silnější tří-
dy RB 125 a bude tak získávat zkušenosti  
už na hodně silných strojích. Věřme, že 
i při zvládnutí  školních povinností , jí její 
odvaha a umění řídit buginu, dovedou 
v příští ch letech mezi velké závodníky 
a Nová Paka tak bude mít svoji Elišku 
Junkovou.

BAKAKO Nová Paka 
Romana Ježková (1975) - letošní MTB se-
zóna Romaně vyšla excelentně. Nejprve 
začala pozvolna na ABB Cupu 5. místem 
ve své kat egorii. Následně při Krkonošá-
ku dojela na 1. místě v kategorii. V Pří-
chovicích také získala medaili za 3. místo 
v kategorii. Při Podkrkonošském marato-
nu dojela do cíle mezi ženami na 50 km 
trati  jako úplně první. Při Vrchlabáku též 
dojela na 1. místě ve své kategorii. Své 
letošní úspěchy zakončila při Novopac-
kém maratonu, kde obsadila 3. místo 
mezi ženami na dlouhé trati . Ve Dřevěni-
ci ukázala, že vládne i jiným disciplínám, 
když zvítězila mezi ženami v terénním 
triatlonu. Vše řeší s úsměvem na rtech 
a nezkazí nikdy žádnou legraci. 
 
TJ Bruslařský klub - Lední hokej 
Marek Trefi l (2007) - nadějný mladý 
útočník novopackého hokeje.
Franti šek Paulus (2007) - nadějný mladý 
útočník a brankař novopackého hokeje.

1. FK Nová Paka
Michal Rupa (2008) - je začínajícím 
hráčem a slibným talentem novopacké-
ho fotbalu hrajícím v současné sezóně 
v družstvu mladší přípravky U 9. V ode-
hraných 23 utkáních podzimní části  sou-
těže sám vstřelil ze 122 branek družstva 
76 a stal se tak nejlepším střelcem okres-
ního přeboru mladších přípravek U 9.

Dominik Štefan (1998) - je hráčem 
mužstva, hrající krajský přebor Králo-
véhradeckého kraje v kategorii dorostu 
U 19, kde patří mezi nejnadanější hráče 
našeho klubu. Jeho přístup k tréninkům 

i utkáním nastupuje ve středové řadě 
na místě ofenzivního záložníka, je vždy 
příkladným vzorem pro mladší hráče. 
Má skvělou techniku, v zahrávání a v ře-
šení standardních situací patří mezi nej-
lepší hráče v krajském přeboru. 

Klub sportu pro všechny 
Miloslav Šimek (1975) – je cvičitelem 
žáků. Na pravidelných cvičebních hodi-
nách uplatňuje nové směry cvičení a her, 
např. brenball a další. U svých cvičenců 
rozvijí gymnasti cké dovednosti  a akro-
bacii. Nezapomíná ani na protahování 
a posilování. Jeho cvičební hodiny jsou 
pestré, a proto pro děti  velice zajímavé. 
Chlapce přihlašuje na soutěže vyhlašo-
vané Českou asociací Sportu pro všech-
ny. Jezdí s nimi na zimní pěti boj, v létě 
pěstují atleti ku. Vystoupení jeho svě-
řenců na Tělovýchovné akademii je vždy 
oceňováno velkým potleskem. Volný čas 
věnuje dalšímu vzdělávání ve své cviči-
telské profesi. V současné době absol-
vuje cvičitelský kurs gymnasti ky II. třídy. 
Za jeho dobrovolnou práci pro děti  mu 
patří veliké poděkování. 

Jana Pírová (1975) – je cvičitelkou s akre-
ditací na zumbu. Její zábavné a živé cvi-
čení přivádí do tělocvičny stále více žen. 
Svoji energií dokáže nakazit všechny ko-
lem sebe. Zapojuje se do všech akcí Klu-
bu sportu pro všechny, je i novou člen-
kou výkonného výboru. Svůj volný čas 
věnuje i mimo Klub sportu pro všechny 
dalším akti vitám, např. v novém Mod-
rém centru vede hodiny aerobiku, pylo-
xingu a zumby.

Sbor dobrovolných hasičů 
Jaroslav Ott a (1987) – dlouholetý úspěš-
ný trenér mládeže a vedoucí oddílu SDH 
Nová Paka. Pod jeho vedením je druž-
stvo mladších žáků jedno z nejlepších 
v okrese a pravidelně se umísťuje na me-
dailových pozicích. Sám úspěšně repre-
zentuje SDH Nová Paka na krajských ko-
lech požárního sportu.

SK Lyžování a orientačního běhu 
Světlana Nováková (2001) - zúčastňuje 
se závodů dlouhodobé soutěže Východo-
české oblasti  v orientačním běhu, která 
zahrnuje 16 závodů, v nejvyšší kategorii 
starších žákyň D14C. Zde v jarní části  ob-
sadila 11. místo. V podzimní části , před 
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posledním závodem, je zatí m na 10. mís-
tě. V letošním roce se stala držitelkou li-
cence B, která ji opravňuje k účasti  v seri-
álu celorepublikových závodů žebříčku B. 
Svým odpovědným přístupem k tréninku 
i závodní činností  je příkladem pro mladší 
členy oddílu mládeže v SK LOB Nová Paka.
 
Sokol Nová Paka
Atleti ka 
Jessica Nechanická (2004) - Jessica je 
nejúspěšnější závodnicí dívčího družstva 
přípravky, které zvítězilo ve své skupině 
krajského přeboru družstev a následně 
také v krajském fi nále, což je nejvyšší do-
sažitelná soutěž této kategorie v České 
republice. V krajském přeboru jednotliv-
kyň obsadila 2. místo ve čtyřboji příprav-
ky. V atleti ckých tabulkách roku 2015 
v rámci celé ČR obsadila ve své kategorii 
14. místo v běhu na 600 m.

Alena Glosová (2004) - je druhou nej-
úspěšnější závodnicí dívčího družstva 
přípravky, které zvítězilo ve své skupině 
krajského přeboru družstev a následně 
také v krajském fi nále, což je nejvyšší do-
sažitelná soutěž této kategorie v České 
republice. 
V krajském přeboru jednotlivkyň obsa-
dila 8. místo ve čtyřboji přípravky. V at-
leti ckých tabulkách roku 2015 v rámci 
celé ČR fi guruje ve své kategorii v hodu 
kriketovým míčkem na 8. místě.

Basketbal 
Pavel Korbelář (1972) – basketbalu se 
věnuje 35 let a je stále akti vním hráčem 
A družstva mužů, kde patří k nejlepším 
hráčům. Svým přístupem k tréninkům 
i zápasům je vzorem zvláště pro mladší 
spoluhráče. Za celoživotní přínos packé-
mu basketbalu si toto ocenění zaslouží. 
Bára Novotná (1999) - odchovankyně 
oddílu basketbalu, svědomitá, pocti vá 
a pilná v přípravě. Jedna z nejlepších hrá-
ček družstva juniorek U19 v oblastním 
basketbalovém přeboru, které současně 
vede tabulku. Je kapitánkou družstva. 
V minulosti  úspěšně reprezentovala 
oddíl basketbalu v krajských soutěžích, 
kde je dlouhodobě úspěšnou střelky-
ní družstva, do budoucna se jeví jako 
perspekti vní hráčka pro družstvo žen.
 
Všestrannost 
Maruška Suchardová (1950) - Maruška 
je dlouholetou členkou Sokola. Několik 
let vede cvičení žactva. Je rovněž cviči-
telkou žen a její velkou zálibou je volej-
bal. V kolekti vu je oblíbená jak u dětí , tak 
i dospělých. Je to prima kamarádka.
Jarmila Žďárská (1939) - sestra Jarmi-
la Žďárská je cvičitelkou žen seniorek. 

U našich seniorů velmi oblíbená, vede je-
jich agendu a stará se o jejich setkávání.

Volejbal
Jiří Vlk (1964) - je nejen dlouholetým 
předsedou oddílu volejbalu Sokola Nová 
Paka, ale především nadšeným hráčem 
tohoto sportu, který nevynechá jedinou 
příležitost „sáhnout si na míč“. Na tré-
ninky chodí první a poslední odchází. 
Obětavě se stará o hřiště v tělocvičně 
i o antukové kurty za sokolovnou. Se svý-
mi týmovými spoluhráči a spoluhráčkami 
z oddílu se každoročně účastní Amatér-
ské volejbalové ligy neregistrovaných 
hráčů v Lomnici nad Popelkou, kde po-
stupně zlepšují svoje výsledky. V širokém 
okolí se během roku nekoná jediný volej-
balový turnaj, jehož by se Jirka se svým 
týmem nezúčastnil a nepodpořil tak ten-
to krásný sport. Často se sám ochotně 
pouští  do organizace vlastních turnajů, 
nejčastěji jsou to turnaje smíšených dvo-
jic. Velký úspěch měl volejbalový turnaj 
smíšených šestkových družstev, který 
se konal letos v červnu u příležitosti  20. 
výročí obnovení novopacké Tělocvič-
né jednoty Sokol. Jirkovi se organizace 
tohoto turnaje skvěle vydařila, ovšem 
za hladkým průběhem turnaje byly dlou-
hé přípravy, spousta práce a nervů. Za to 
všechno Jirkovi patří velký dík.

Tělovýchovná jednota
Klub Českých turistů 
Josef Pilař (1948) - je předsedou znač-
kářského obvodu okresu Jičín. Dlouho-
době se podílí na značení turisti ckých 
cest v našem okolí a organizování turi-
sti ckých pochodů v Nové Pace. Sám je 
akti vním turistou.  

Kuželky 
Erik Folta (1972) - dlouhodobá opora 
rezervního družstva novopackých ku-
želkářů. Ve svých herních začátcích v C 
družstvu již dokazoval své nadání pro 
kuželky. Mnoho let již zodpovědně plní 
funkci vedoucího B družstva. Na kuželně 
vždy okamžitě přidá ruku k dílu při brigá-
dách či jiných akcích. 
 
Stolní tenis
Marti n Sochor (1992) – nejlepší hráč 
a tahoun B družstva, který postoupil 
zpět po roční odmlce do krajské soutěže. 
Zároveň byl nejlepším hráčem soutěže 
s úspěšností  92 % ve dvouhrách. V okres-
ním přeboru skončil na velmi pěkném 
třetí m místě. Sportovní vyspělost doka-
zuje i v jiných míčových sportech. Je čle-
nem úspěšného týmu 1. FK Nová Paka 
a jedním z nejlepších tenistů v novopac-
ké tenisové lize neregistrovaných. 

Šachy
Petr Fojt (2003) - několikanásobný kraj-
ský přeborník v  kategoriích dětí  H10 
a H12. Obsadil 3. místo na mistrovství 
Čech v rapid šachu v kategorii H12. 
V  současné době hraje 1. ligu mládeže 
za Jičín a regionální přebor dospělých 
za Novou Paku.

Triatlon 
Petr Soukup (1987) - na Mistrovství Ra-
kouska v dlouhém triatlonu (3,8 km pla-
vání, 180 km kolo, 42 km běh) se bez roz-
dílu kategorií umísti l v čase 8:52:59 hod. 
na 9. místě, v kategorii 24 – 29 let byl nej-
lepší. Další jeho úspěchy: 2011: 17. mís-
to, mistrovství světa v dlouhém triatlonu 
(Německo), elite, 10. místo, mistrovství 
Evropy v dlouhém triatlonu (Španělsko), 
elite. 2009: 1. místo, mistrovství Evropy 
v dlouhém triatlonu (Česká republika), 
K23. 1. místo, mistrovství České repub-
liky v duatlonu, 2006: 8. místo na juni-
orském mistrovství světa v duatlonu 
v Kanadě, 1. místo, mistrovství České 
republiky v duatlonu, junior, 35. místo, 
mistrovství světa v sprint triatlonu (Švý-
carsko), junior, 25. místo, mistrovství 
Evropy v duatlonu (Itálie), junior, 2004: 
1. místo, mistrovství Evropy v terénním 
triatlonu (Česká republika), junior, 2. 
místo, mistrovství světa v terénním tri-
atlonu (Hawaii), junior, 1. místo, mistrov-
ství České republiky v sprint triatlonu, 
dorostenec, 1. místo, mistrovství České 
republiky v terénním triatlonu, junior.

Tenis Nová Paka 
Petra Krausová (1993) - přes svůj mla-
dý věk je dlouholetou oporou B týmu 
dospělých, kde přispěla ke konečnému 
umístění třemi vyhranými dvouhrami 
ze čtyř zápasů, do kterých nastoupila. 
V úvodním kole Východočeské divize 
rovněž posílila první tým dospělých. 
Úspěšně studuje 4. ročník 1. Lékařské 
fakulty Univerzity Karlovy.

Nikola Tužová (2003) – je hráčkou druž-
stva mladšího žactva. Na turnajích jed-
notlivců stejné věkové kategorie se dva-
krát probojovala do fi nále soutěže čtyř-
her. Zaslouží pochvalu za neuvadající 
úsilí v tréninkové přípravě, díky kterému 
dosáhla výrazného zlepšení. Příští  rok 
bude poprvé starší žákyní.

Tenis centrum Nová Paka
Jiří Zemánek (1972) – úspěšná hráč Ne-
religy oddílu Tenis centrum Nová Paka. 
Sám reprezentoval družstvo Sportshow, 
které skončilo ze 30i týmů na pěkném 
3. místě. Jirka letos neprohrál v rámci 
Nereligy žádné utkání a tí m se stal nej-
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úspěšnějším hráčem tohoto klání. Též 
vyhrál turnaj pro tenisty starší 40 let pro 
registrované a neregistrované hráče, po-
řádaný již tradičně Tenis Centrem Nová 
Paka.

Marta Rosenbergová (1944) - všestran-
ná sportovkyně se od mládí věnuje spor-
tu. V oddíle Tenis Centrum Nová Paka 
trénuje v letních měsících mládež a or-
ganizuje turnaje - Nereligu a tenisovou 
školičku. V zimních měsících akti vně pra-
cuje v Bruslařském klubu Nová Paka, kde 
zajišťuje kurzy bruslení a krasobruslení. 
Novou Paku letos Marta reprezentovala 
na ME veteránů ve stolním tenise, kte-
ré se konalo v Tampere ve Finsku, kde 
se probojovala až do fi nálového pavou-
ka jak ve dvouhře, tak ve čtyřhře. Le-
tos v listopadu se zúčastnila MČR, kde 
skončila na pěkném 2. místě ve dvouhře 
a tí mto úspěchem se nominovala na MS 
veteránů, které se bude konat příští  rok 
ve Španělsku.

Sportovní střelecký klub Nová Paka
Tereza Dixová (1988) –  V soutěži 
ve střelbě z velkorážné pušky na mizivé 
cíle do 300 m v Holešově - Dobroti cích 
v srpnu 2015 se prostřílela na 5. místo 
v kategorii standard mezi jednotlivci 
a v kategorii standard dvojice brala zla-
to. O dva měsíce později v téže soutěži 
na témže místě obhájila 5. místo v ka-
tegorii standard jednotlivci a v kategorii 
standard dvojice si na svoje konto při-
psala 2. místo. Jejím největším letošním 
úspěchem je ti tul Mistryně ČR pro rok 
2015, který získala na Mistrovství ČR 
2015 v Děčíně (Maxičky) ve střelbě z vel-
korážné pušky standardní a libovolné 
na mizivé cíle do 300m v kategorii stan-
dard jednotlivci, v kategorii libovolná 
zde obsadila 3. místo mezi ženami a další 
3. příčka z tohoto klání ji náleží v katego-
rii standard dvojice.

Velocipéd klub 
Marti n Pyciak (1967) - je jedním ze tří 
spoluzakladatelů občanského sdružení 
Velocipéd klub Nová Paka, který nechy-
bí při organizování nejdůležitějších akcí 
sdružení. Je autorem závodu v zimním 
trojboji - v bruslení, jízdě na horském 
kole a běhu, který v případě dobrých 
sněhových podmínek probíhal na ly-
žích. Tento závod s názvem Bláznivé Ice 
– Snow – Extreme – Country aneb Zimní 
král uzavřel svoji historii 10. ročníkem 
letos v lednu. Marti n neustále hýří ná-
pady, a tak nechyběl ani u zrodu nově 
plánované akce Velocipéd klubu Nová 
Paka, kterou bude závod v běhu pro děti  
a dospělé. První ročník s názvem SUN 

RUN CROSS Nová Paka 2016 odstartuje 
při Slavnostech slunovratu v sobotu 18. 
6. 2016.
 
Zimní plavání – Karavana otužilců
Alžběta Militká (1980) – v uplynulém 
ročníku Českého poháru v zimním pla-
vání obsadila v absolutním pořadí mezi 
ženami 20. místo, přičemž v kategorii 
žen 18 až 39 let to stačilo na výborné 
6. místo. Na mistrovství ČR v zimním 
plavání ve stylu prsa pak vybojovala 
mezi ženami úžasné 4. místo. Bětka se  
v posledních sezónách zcela zaslouže-
ně řadí mezi nejúspěšnější zimní plavce 
Karavany otužilců Nová Paka. Její skvě-
lá výkonnost je dána vysokou odolností  
proti  chladu v kombinaci s vytrvalostí  
a dobře zvládnutým stylem prsa. K tomu 
je potřeba připočíst pravidelnou účast 
na řadě závodů po celé České republice. 

Legenda novopackého sportu 
Mgr. Franti šek Vitoch (1945) - bývalý 
výborný učitel tělesné výchovy a ředitel 
ZŠ. Franti škovo sportovní „curriculum 
vitae“ je obsáhlé, neboť svým založením 
byl a je „všesportovec“. Výborně hrál 
fotbal, dokonce si v Hradci Králové, tady 
i s legendárním Jiřím Hledíkem, a v Duk-
le Tábor zahrál druhou nejvyšší soutěž, 
dlouho hrával divizi, dále kopal v Nové 
Pace, v Lázních Bělohradě i na Pecce. 
Fotbal i trénoval, největší úspěchy sla-
vil v Nové Pace. Byl předsedou okres-
ní fotbalové rady. Závodně se věnoval 
i hokeji, kde byl uznávaným hokejovým 
útočníkem v mužstvech v Nové Pace 
a v Lázních Bělohrad. Jako rodilý Pecko-
vák, hrával za toto město i volejbal, kde 
byl výborným smečařem. Protože vy-
studoval Pedagogickou fakultu v Hradci 
Králové, nebyla mu cizí ani řada dalších 
sportů jako atleti ka, tenis, stolní tenis, 
basketbal. Takto získané vědomosti  
a dovednosti  potom výborně zúročil při 
své celoživotní profesi – kantořině, kde 
byl u svých žáků velice oblíben. Přes tři-
cet let je předsedou Okresní organiza-
ce Unie sportu Jičínska (dříve ČSTV). Již 
čtvrté období je předsedou Sportovní 
komise při městském zastupitelstvu. 
Franti šek Vitoch se věnuje v nerůzných 
hudebních skupinách i zpěvu. Letos slavil 
sedmdesáti ny. 
 
Nejúspěšnější kolekti v mládeže 
Mladí fotbalisté U 11 - skončili na jaře 3. 
v krajském přeboru, což je nejvyšší kraj-
ská soutěž, a nyní po podzimní části , jsou 
čtvrtí . Trenér: Hoška Ladislav – hráči: 
Vojtěch Patka, Vojtěch Selvek, Jan Trej-
bal, Jindřich Horáček, Marek Mentus, 
Adam Bark, Ladislav Klazar, Jan Doubek. 

Trenér: Michal Patka – hráči: Adam Řez-
níček, Jan Celjak, Marti n Herzán, Václav 
Mandík, Tomáš Vágenknecht, Petr Ště-
pánek, Eliška Gernatová, Jan Prejs.

Atleti cká přípravka ve složení Jessica 
Nechanická, Alena Glosová, Klára Ma-
toušová a Kateřina Prokšová se staly pod 
vedením trenérů Petra Kužela a Zdeňka 
Maška krajskými přebornicemi. Je to 
nejvyšší postupová soutěž, republiková 
soutěž není. Děvčata vyhrála svoji skupi-
nu v rámci kraje a následně také jedno-
rázové krajské fi nále.

Nejúspěšnější kolekti v dospělých - Ven-
dula Doubková, Jiřina Kalibánová, Eva 
Kracíková, Petra Satranská.
Mezinárodní gymnasti cká federace je 
garantem každoročního setkávání gym-
nastů z celého světa, kdy se zde střídají 
určité věkové skupiny, od juniorů po do-
spělé. Jednou za čtyři roky jsou společná 
setkání - THE WORLD GYMNAESTRÁDA. 
Letošní Gymnaestráda se konala v Hel-
sinkách. Sešlo se zde 21 000 účastníků 
z 52 různých zemí světa. Výprava z Česka 
se zde prezentovala dvěma pódiovými 
skladbami Zimní sen a Vivat Akademica. 
Dále dvěma velkými skladbami Wonder-
full World a Generati on Together. Čes-
kou republiku zde reprezentovaly i člen-
ky KSPV Nová Paka – Vendula Doub-
ková, Jřina Kalibánová, Eva Kracíková 
a Petra Satranská. Cvičení se odehrávalo 
na olympijském stadionu, který pamatu-
je i olympijské medaile Emila Zátopka. 
Naše cvičenky vystupovaly v připravené 
skladbě. Nezapomenutelný týden strá-
vily ve společnosti  naladěných cvičenců 
na stejnou strunu a v duchu mott a VG 
2015: „Rozhýbejme celý svět“. 
Ocenění sportovním výborem – druž-
stvo studentů novopackého gymnázia 
ve složení Vojtěch Pour, Marek Nádvor-
ník, Jakub Tegel, Josef Švehla, Vojtěch 
Plecháč,, David Hylmar, Jaroslav Šabata 
a Kryštof Podzimek s vedoucím a trené-
rem družstva profesorem Janem Kyprem 
zvítězilo v republikovém fi nále 1. ročníku 
Sportovní ligy základních škol „O pohár 
ministra školství“. Svoji účast v republi-
kovém fi nále vybojovalo družstvo pac-
kých studentů vízězstvími v okresním 
a krajském kole a následně v kavalifi kač-
ním turnaji s nejlepšími týmy Liberecké-
ho a Středočeského kraje. Tímto vízět-
stvím zviditelnili studenti  nejen packé 
gymnázium, ale i naše město, protože 
jejich účast a vítězství měly značnou pu-
blicitu nejen v ti sku, ale i v České televizi.

Redakčně zpracoval dle hodnocení
jednotlivých organizací Míla Pour
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V PÁTEK VEČER BYLA NOVÁ PAKA CENTREM ČESKÉHO BOXU
Kdo přišel v pátek večer do novopacké 
haly ZŠ v ulici Komenského, byl velmi 
příjemně překvapen. Hala, kde dopo-
ledne probíhá školní tělesná výchova 
a odpoledne a o víkendech zde převážně 
duní míče při basketbalových trénincích 
a víkendových utkáních, byla změněna 
k nepoznání na boxerskou arénu. Na pa-
lubovce byly položeny velké čtverce 
z umělé hmoty vypůjčené ze zimního sta-
diónu, uprostřed byl postaven boxerský 
ring s refl ektory. Nechyběly zde i stánky 
s občerstvením. Okolo ringu byly 
rozestaveny židle i stolky. Mimo to 
lidé seděli i na místech mimo tě-
locvičnu. Náhodný kolemjdoucí se 
určitě divil, co se v hale děje, když 
viděl před halou hada diváků o dél-
ce padesáti  metrů. Auta se nevešla 
na parkoviště a parkovala na ulici 
od haly k poště.
Celý večer probíhal jako show, po-
dobné snad ještě Pačáci neviděli. 
Nakonec, i když se přišlo podívat 
550 diváků, tak místních bylo prav-
děpodobně méně než mimopac-
kých. Přišli se podívat většinou 
boxeři, jednak současní, ale i ti  co 
již pověsili boxerské rukavice na hřebí-
ček. Byli zde také vyznavači tohoto spor-
tu z Jičína, ale i z Prahy, Plzně, Třeboně, 
Trutnova a dalších boxerských center. 
Všichni byli velice spokojeni s průběhem 
večera. „Bylo to prima, některé vystupu-
jící jsem znal, protože jsem s nimi boxo-
val v extralize,“ sdělil mně můj soused 
v hledišti , který boxuje, podobně jako 
Pačák Jakub Chval, v extralize za Třeboň. 
Hodně vzrušení mezi obecenstvem při-
neslo boxerské vystoupení dvou děvčat.
Večer vyvrcholil po posledním utkání 
mezi packým boxerem Jakubem Chva-

lem boxujícím za Jičín a Erikem Teplým 
z Třeboně, které domácí boxer vyhrál 
na body. Po tomto utkání se v ringu 
objevila přítelkyně Jakuba Kristýna Vo-
dičková, kterou Jakub před zraky ná-
vštěvníků poklekem a prstenem požádal 
o ruku. „Jsme spolu již přes 5 let a občas 
se trochu divím, že to se mnou vydrží,“ 
sdělil nám Jakub Chval a k proběhnuté-
mu gala večeru Boxing Night Nová Paka 
dodal: „Jsem hrozně rád, že přes veškeré 
problémy, které se v průběhu plánová-

ní akce vyskytly, jsme je překonaly a vše 
skončilo k plné spokojenosti . Moc bych 
chtěl poděkovat sponzorům, kteří nám 
dali důvěru, a doufám, že v příští m roce 
nám ji dají znovu, jelikož jsme se s mým 
spolupořadatelem Marti nem Lavickým 
dohodli, že bychom tento večer rádi zo-
pakovali. Přestože jsme si ukousli veliké 
sousto a myslím, že se nám to nakonec 
podařilo a věřím, že příští  ročník se po-
vede ještě lépe. Také bych chtěl podě-
kovat všem kamarádům, kteří nám s pří-
pravami pomohli a stejně tak boxerům, 
kteří se večera zúčastnili.“

Výsledky střetnutí  boxerských dvojic - ví-
tězové vyti štěni tučně:
1) váha do 69 kg - Valenti n Anastasev 
(BC Bulldoggym Mladá Boleslav) vs. Kris-
ti an Cholinský (Chimera Fighters Plzeň) 
na body. 
2) váha do 75 kg - Mikhajl Konov (BC 
Bulldoggym Mladá Boleslav) vs. Dan An-
toš (Boxing Poděbrady)  na body.
3) váha do 75 kg - Roman Kalista (BC Star 
Plzeň) vs. Marti n Lavický (svěřenec Jaku-
ba Chvala), (BC Jičín) na body.

4) váha do 81 kg - Jakub Bahník (BC 
Lokomoti va Trutnov) vs. Miroslav 
Kušňa (BC Star Plzeň) -TKO v 1. kole.
5)váha do 56 kg - Jaroslav Hriadel 
(BC Česká Kamenice) vs. Franti šek 
Bradáč (BC Jičín) na body.
6) váha do 64 - Nikola Strachová 
(SK Boxing Praha) vs. Denisa Paue-
rová (BC Star Plzeň) – NB.
7) váha do 56 kg - Marti n Stehlík 
(BC Jičín) vs. Mher Maranyan (SKS 
Arena Kladno) - TKO ve 3. kole.
8) váha do 64 kg - Fridrich Ra-
dič (SAC Praga Praha) vs. Jan Meis-
zar (BC Jičín) na body.
9) váha do 91 kg - Lukáš Styblík (BC 

Jičín) vs. Jano Krchňavý (Boxing Poděbra-
dy)  na body.
10) váha do 91 kg - Marti n Smutný (BC 
Jičín) vs. Jiří Chomič (Chimera Figters Pl-
zeň) na body.
11) váha do 60 kg - Erik Teplý (SK 
Boxing Třeboň) vs. Jakub Chval (BC Ji-
čín) na body. (Oba dva ti to boxeři boxují 
v extralize za Třeboň. V tomto zápase se 
rozhodovalo o tom, který z obou boxe-
rů bude v Třeboni v dané váze jednička 
a kdo náhradník.)
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Finále atleti ckých přípravek Královéhra-
deckého kraje pořádané trutnovskou 
atleti kou vyhrálo dívčí družstvo Sokola 
Nová Paka ve složení Jessika Nechanická, 
Alena Glosová, Klára Matoušová a Kateři-
na Prokšová. Ve fi nále soutěžila děvčata 
ve čtyřboji – 60 m, 600 m, dálka a míček. 
Novopacké nejmladší adeptky atleti ky 
zvítězily díky vyrovnanosti  v jednotlivých 
disciplínách, když první tři packé mladé 
sokolky skončily ve čtyřboji do sedmého 
místa. Nejlepší z družstva byla Jessika 
Nechanická, která ve čtyřboji vybojovala 
druhé místo o 65 bodů za vítězkou Kateři-
nou Holubcovou ze Dvora Králové.

Celkové výsledky družstev: 1. Sokol Nová 
Paka 5030 bodů, 2. Sokol Jaroměř 4867, 
3. Sokol Hradec Králové 4862, 4. Sokol 
Dvůr Králové n. L. 4774, 5. TJ Dobruška 
3547, 6. Nové Město nad Metují 2887.
Výsledky jednotlivých disciplín - 60 m: 1. 
Kateřina Holubcová (DK) 9,13, 4. Jessika 
Nechanická 9,48, 6. Klára Matoušová 
9,58, 7. Alena Glosová 9,66, 18. Kateřina 
Prokšová (všechny NP).
600 m: 1. Anna Havlíčková (HK) 2:01,14. 
3. Jessika Nechanická 2:01,94, 10. Klára 
Matoušová 2:10,83, 15. Alena Glosová 
2:14,74, 26. Kateřina Prokšová (všechny 
NP), skok daleký: 1. Kateřina Holubcová 

(DK) 4,05, 2. Jessika Nchanická 4,00, 6. 
Alena Glosová 3,69, 9. Klára Matoušová 
3,62, 11. Kateřina Prokšová 3,58 (všech-
ny NP), kriketový míček: 1. Alena Gloso-
vá 36,40, 5. Jessika Nechanická 33,80, 6. 
Kateřina Prokšová 31,78, 7. Klára Matou-
šová 31,43.
Čtyřboj: 1. Kateřina Holubcová (Sokol 
Dvůr Králové n. L.) 1553 b., 2. Jessika 
Nechanická 1518 b., 6. Alena Glosová 
1272 b., 7. Klára Matoušová 1264 b., 17. 
Kateřina Prokšová 976 b. (všechny Sokol 
Nová Paka). Klasifi kováno bylo 32 závod-
nic přípravky.

Míla Pour

DÍVKY NOVOPACKÉ PŘÍPRAVKY VYHRÁLY ATLETICKÉ  FINÁLE 
KRÁLOVÉHRADECKÉHO KRAJE
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Jedno vítězství a jednu prohru si přivez-
ly prvý listopadový víkend packé sokol-
ky. Další dvě vítězství získaly v polovině 
listopadu na domácí palubovce, když 
vyhrály v předehrávaných utkáních nad 
Pardubičkami a SŠB Pardubice. 
Kara Trutnov B – Sokol Nová Paka 62:48 
(21:7, 37:18, 49:36)
Rezerva současného třetí ho družstva 
v nejvyšší soutěži vedla nad packými so-
kolkami od zahájení utkání. V prvé čtvr-
ti ně si zároveň vytvořila čtrnácti bodový 
náskok, kterým skončilo utkání. Počty 
trestných hodů u domácích a hostí  nazna-
čují, že sokolky se pod koš moc nehrnuly 
a střílely ze střední a trojkové vzdálenosti . 
Potěšila juniorka Hrušková, která nasáze-
la do domácího čeřenu pět trojek. Jedna 
střelkyně s dvoucifernými body a další 
dvě dvěma body pod deset těžko může 
stačit na vítězství. O tom, že ženský bas-
ketbal někdy ztrácí logiku, svědčí prohra 
Trutnova o 3 body v Týništi , které dostalo 
od sokolek, bez pěti  bodů, o padesát.
Hrušková 17, 5x3, 0/0, 1, Turková 8, 2/2, 
2, Matoušová 8 2x3, 0/0, 3, Jislová T. 5, 
1x3, 0/0, 3, Jislová P. 3, 2/1, 3, Podrazi-
lová 3, 1x3, 0/0, 1, Urbancová 2, 0/0, 2, 
Vršťalová 2, 0/0, 1, Havlínová 0,0/0, 2, 
Machová 0, 0/0, 0, Marečková 0, 0/0, 0.
Trestné hody: 16:12 (76%) :4/3 (75%), 
trojky: 2:9, fauly: 11:18.
Utkání řídili Vladimír Horyna z Jičína 
a Ondřej Šťastný z Hořic.
Sokol ZVUS Hradec Králové B – Sokol 
Nová Paka 56:60 (15:19, 28:35,46:49) 
Packé sokolky proti  svým jmenovkyním 

z metropole východních Čech začaly bez 
bázně a strachu a zajisti ly si v prvé de-
seti minutovce čtyři body vedení. Díky 
své dobré hře v dalším průběhu utkání 
dokázaly tento nepatrný rozdíl udržet 
až do konce utkání. Střelecky se opět 
vyznamenala Pavlína Hrušková, která 
podobně jako v Trutnově, zaznamenala 
5 trojek.
Hrušková 17, 5x3, 4/2, 2, Matoušová 11, 
3/3, 1, Pochopová 10, 0/0, 1, Vršťalová 
9, 1/1, 3, Turková 6, 2/2, 2, Jislová T. 3, 
1x3, 4/0, 1, Podrazilová 2, 0/0, 4, Jislová 
P. 2, 0/0, 2, Havlínová 0, 0/0, 0, Machová 
0, 0/0, 2.
Trestné hody: 19/11 (57,9%): 14/8 
(57,1%), trojky: 3:6, fauly: 12:18.
Utkání řídili pardubičtí  rozhodčí Jan 
Kvoch a Luděk Maťátko.
 Sokol Nová Paka – TJ Pardubičky 88:57 
(18:17, 43:32, 67:45)
Proti  jednomu z nejslabších celků se 
sokolky velmi pomalu rozehrávaly. Od-
skočily až ve druhé deseti minutovce, 
a potom ji do konce zápasu přidávaly 
body rozdílu. Střelecká forma vydržela 
Hruškové, třemi trojkami se připomněla 
Matoušová.
Hrušková 17, 2x3, 1/1, 1, Turková 14, 2/0, 
3, Matoušová 13, 3x3, 0/0, 1, Havlínová 
10, 0/0, 1, Jislová T. 9, 7/3, 3, Jilová P. 8, 
2/2, 5, Urbancová 8, 0/0, 2, Marečková 
7, /1, 1, Podrazilová 2, 0/0, 0, Vršťalová 
0, 2/0, 4.
Trestné hody: 16/7 (43,8%): 32/17 
(53,1%), trojky: 5: 2, fauly: 21:15, 5 faulů: 
1 (Jislová P.) :0.

Rozhodčí: Ott o Jarolímek z Turnova 
a Aleš Stojan z Hradce Králové.
Sokol Nová Paka - S‘ŠB Pardubice 72:53 
(13:13, 34:27, 46:42)
Podrazilová 13, 3x3, 0/0, 4, Jislová T. 12, 
7/6, 0, Matoušová 11, 3x3, 0/0,4, Hruš-
ková 11, 3x3, 0/0, 5, Turková 10, 0/0, 4, 
Pochopová 8, 0/0, 3, Jislová P. 7, 2/1, 4, 
Havlínová 0, 0/0, 0, Urbancová 0, 0/0, 5. 
Sokolky měly velmi vyrovnanou střelbu 
a výborné trestné hody. Podobně jako 
v sobotu se rozehrály až od druhé čtvrti ny
Trestné hody: 9/7 (77,8%): 38/21 (55,3%), 
trojky: 9: 0, fauly: 29:13, 5 faulů: 2 (Hruš-
ková, Urbancová): 1.
Utkání řídili rozhodčí Jakub Hrdý z Petro-
vic a Marek Kohout z Týniště. 

VBL žen
1. BSK TJ Jičín 10 9 1 730:537 19 
2. Sokol Nová Paka 10 9 1 683:528 19 

3. Bižuterie Jablonec 
nad Nisou „B“ 

8 7 1 491:401 15 

4. BK KARA Trutnov „B“ 7 4 3 423:397 11 
5. SŠB Pardubice 9 2 7 461:562 11 

6. SK Týniště nad 
Orlicí 

7 4 3 357:441 11 

7. TJ Jiskra Hořice 7 3 4 434:355 10 

8. Sokol ZVUS 
Hradec Králové „B“ 

7 3 4 411:369 10 

9. BK Přelouč 7 2 5 362:435 9 
10. TJ Pardubičky 9 0 9 478:711 9 

11. BK Vysoké Mýto-
Litomyšl 

7 1 6 311:405 8 
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TŘI VÍTĚZSTVÍ SOKOLEK

Uplynulý basketbalový víkend zajisti l 
čtyři vítězství mladým packým basketba-
listům. Juniorky si bez problémů dvakrát 
pohrály s týmem Týniště a nejmladší 
basketbalový potěr i ve značném oslabe-
ní zvítězil v Josefově.
Svoji dobrou formu potvrdilo nejmladší 
minižactvo, které bez svých dvou hrá-
čů Ondry Cogana a Jonáše Banýra, kteří 
zatí m vždy zajišťovali více jak polovinu 
bodů týmu, dokázalo zvítězit v Josefo-
vě. 
Baskeťáci Sokol Josefov – Sokol Nová 
Paka 40:44 (16:12, 26:27, 30:38) 
Po vyrovnaných prvých dvou čtvrti nách 
získalo packé minižacto ve třetí  deseti -
minutovce náskok osmi bodů a vedení již 
udrželo do konce. Za své vedení svědčí 
hlavně pětadvaceti  bodům Sekota a dva-
nácti  bodům Šulcové. Tato dvojice bez-
vadně zaskočila za Ondru Cogana a Joná-

še Banýra.
Sekot 23, 16/11, 1, Šulcová 12, 6/4, 1, 
Bezstarosti  2, 4/2, 1, Cogan M. 2, 0/0, 
0, Procházková 2, 0/0, 2, Malý 2, 2/0, 2, 
Šulc 1, 2/1, 1, Kubištová 0, 0/0, 0, Dyn-
trová 0, 0/0, 0, Tegelová 0, 0/0, 0, Stoklas 
0, 0/0, 1, Marečková 0, 0/0, 2.
Trestné hody: 30/ 18(60%), fauly: 9.
Baskeťáci Sokol Josefov – Sokol Nová 
Paka 20:40 utkání 3 x 3
V dalších utkáních přivítá 14. listopadu 
packé minižactvo béčko Litomyšle.
Pro juniorky z Týniště nad Orlicí byly 
packé basketbalistky velkým soustem 
a po zásluze si z obou utkání domů od-
vezly po stovce. Obě dvě utkání se vy-
značovala značnou převahou domácích 
basketbalistek, které své soupeřky pře-
hrály v celé abecedě basketbalových čin-
ností . 
Sokol Nová Paka – SK Týniště nad Orlicí 

122:28 (27:7, 63:12, 88:14) 
Pochopová 22, 0/0, 2, Hrušková 19, 1x3, 
0/0, 1, Machová 18, 4/2, 2, Suchardová 
18, 4/2, 4, Novotná 16, 2/2, 4, Rudolfová 
13, 5/1, 2, Horynová 10, 2/0, 3 Macháto-
vá 6, 2x3, 0/0, 1, Kavanová 0, 0/0, 0.
Trestné hody: 17/7 (41,2%), trojky: 3, 
fauly: 19. 
Sokol Nová Paka – Týniště nad Orlicí 
110:60 (22:11, 57:25, 89:45)
Machová 27, 1x3, 9/6, 1, Hrušková 19, 
2x3, 2/1, 4, Novotná 17, 4/1, 3, Suchar-
dová 12, 2x3, 3, Kavanová 11, 1x3, 0/0, 4, 
Pochopová 11, 2/1, 2, Horynová 7, 1x3, 
0/0, 3, Rudolfová 6, 2/0, 3, Machátová 0, 
0/0, 0.
Trestné hody: 19/ 9 (47%), fauly: 23. 

Další utkání sehrají packé juniorky 14. 

Míla Pour

PACKÉ JUNIORKY A MINI U11 SE DEROU KUPŘEDU
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Nepoučeni z minulých utkání, i tentokrá-
te to zkoušeli pačtí  basketbalisté co to 
udělá, když budou hrát na palubovkách 
soupeřů v sedmi hráčích. V Náchodě to 
ještě vyšlo, druhý den v neděli to již bylo 
horší, protože ke konci utkání tři hráči již 
pro pět faulů byli mimo palubovku a ze 
zbývající čtyřky, která dohrávala, měli 
dva sokolové po čtyřech faulech.
SPŠ stavební Náchod – Sokol Nová Paka 
49:64 (15:12, 28:25, 40:53)
Sokolové se nemohli dostat do tempa 
a toho využili domácí k vítězství v prvé 
čtvrti ně a ve vedení až do konce poloča-
su. Teprve ve třetí  deseti minutovce do-
šlo k obratu, kdy hostující basketbalisté 
obráti li skóre a zbytek zápasu již dohrá-
vali za svého vedení. Vyznamenal se Pa-
vel Korbelář se svými šestadvaceti  body, 
čtyřmi trojkami a výbornými trestnými 
hody. Dvojciferné skóre zaznamenal ješ-
tě Honza Bajer s patnácti  body podepře-
nými dvěma trojkami.
Korbelař 26, 4x3, 11/8, 2, Bajer 15, 2x3, 
2/1, 4, Šafář 6, 2x 3, 0/0, 2, Gott štein V. 
5, 2/1 5, Sekot 5, 1x3, 0/0, 2, Kmoníček 4, 
1/0, 4, Sucharda 3, 3/1, 1.

Trestné hody: 19/11 (57,9%), trojky: 
9, fauly: 20, 5 faulů: 1 (Gott štein V.).
Utkání řídili Jan Kvoch z Parduic a Quido 
Brejcha z Jaroměře.
Spartak Rychnov nad Kněžnou - Sokol 
Nová Paka 85:65 (28:11, 46:31, 65:50)
Pamětníci packého basketbalu si ještě 
pamatují, že do Rychnova pačtí  basket-
balisté pro body nejezdili. Několik let 
se tato dvě mužstva nesetkala. Nejprve 
2. ligu hrál Rychnov, potom sestoupil 
a 2. ligu hráli pačtí  borci. V současné 
době se opakuje situace před deseti  až 
dvaceti  lety, kdy se tyto týmy budou prát 
mezi sebou o umístnění. Tentokráte tvr-
dil muziku Honza Bajer, třemi trojkami se 
blýskl Honza Šafář. To samozřejmě na do-
mácí rozjeté basketbalisty nestačilo. 
Bajer 29, 2x3, 8/7, 5, Šafář 14, 3x3, 6/5, 
4, Korbelář 8, 2x3, 2/2, 1, Gott štein 8, 
0/0, 5, Kmoníček 4, 2/2, 3, Sekot 2, 0/0, 
4, Gott štein E. 0, 0/0, 5.
Trestné hody: 22/15 (68,2%): 18/16 
(88,9%), trojky: 7:4, fauly: 19:27, 5 faulů: 
0:3 Gott štein V., Gott štein E. Bajer). 
Utkání řídili rozhodčí Quido Brejcha z Ja-
roměře a Radek Michlík z Hradce Králové.

Další utkání VBL sehrají pačtí  sokolové 
28. listopadu s týmem Přelouč B a o den 
později, v neděli 29. listopadu přivítají 
v derby Jiskru Hořice.

VBL mužů
1. BSK TJ Jičín 7 7 0 568:456 14 
2. TJ Turnov 7 6 1 554:433 13 

3. BK Vysoká 
nad Labem 7 6 1 547:446 13 

4. Sokol Vysoké Mýto 7 6 1 517:465 13 

5. 
BC Spartak 
Rychnov nad 
Kněžnou 

8 3 5 511:507 11 

6. TJ Sokol BC Darren 
Chrudim „B“ 8 3 5 519:534 11 

7. TJ Jiskra Hořice 6 4 2 460:409 10 
8. Sokol Nová Paka 7 3 4 509:504 10 
9. TJ Svitavy „C“ 8 2 6 473:571 10 

10. TJ SPŠ stavební 
Náchod 8 2 6 443:540 10 

11. TJ Jiskra 
Havlíčkův Brod 7 2 5 454:543 9 

12. BK Přelouč „B“ 8 0 8 469:616 8 

Míla Pour

POUZE JEDNO VÍTĚZSTVÍ SOKOLŮ 

Letošní závodní MTB sezóna je již 
za námi. Od brzkých jarních měsíců 
jsme se pravidelně scházeli vždy v úterý 
a ve čtvrtek k tréninkům a projeli veške-
ré cesty a cesti čky v okolí Nové Paky. Bě-
hem dvouhodinové projížďky jsme najeli 
vždy kolem 20 kiláčků. Pilovali techni-
ku jízdy v terénu, dostávali sílu do no-
hou, a to vše následně děti  zúročily při 
16 závodech, ze kterých si dovezly 15 pó-
diových umístění.
Již od prvých závodů jsme se umísťo-
vali na dohled pódiových míst a o to 
důkladněji děti  přistupovaly k trénin-
kům. V červnu se v Jičíně již blyštělo, 

když na stupních vítězů stanuli Máca 
Nosková, Marti n Kubišta a Jeník Bajer. 
O týden později již Jeník Bajer vyhrál 
ve Vrchlabí a o tloušťku pneumati ky 
skončil druhý ve Dvoře Králové. Zde 
byl Marti n Kubišta ve starší kategorii 
na 3. místě. Pod lomnickými skokan-
skými můstky opět zvítězil Jeník Bajer 
a těsně pod pódiem skončili Filip a Ma-
tyáš Nýdrlovi. Z Těpeří si Máca a Fan-
da Noskovi přivezli broušené poháry 
za 2. místa. V Lázních Bělohrad nena-
šel přemožitele Jeník Bajer, a 2. místo 
obsadila Anetka Staňková. Novopacká 
sjezdovka na konec sezóny plně vy-

hovovala našim dětem, když obsadily 
kompletní stupně vítězů. Zvítězili zde 
Marti n Kubišta a Anetka Staňková, dru-
hý byl Jeník Bajer a třetí  Filip Nýdrle. Při 
závodech seriálu Kolo pro život se již 
naše děti  pravidelně umísťovaly do 10. 
místa, což je veliký úspěch.
Přes zimní měsíce si děti  důkladně odpo-
činou, aby na jaře sotva to teploty dovo-
lí, opět usedly na své biky a pokusily se 
pokračovat v dobrých výsledcích. 
Takže i v roce 2016 nás budete moci po-
tkávat na cestách v okolí Nové Paky.

Jirka „Bobo“ Bajer

DĚTI Z BAKAKA JIŽ ODPOČÍVAJÍ
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Vaja spol. s. r. o.
Nová Paka Šti kov 125, 509 01

tel.: 605 262 140

AKCE: VYBER SI SVÉ DUO! 

K JEDNOMU PÁRU SKEL, 

DRUHÝ PÁR SKEL ZDARMA! 

Akce platí do konce roku 2015! 

Otevřeno:
Po - Pá: 9:00 - 12:00 a 13:15 - 17:00

So: 9.00 - 11:00
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Tel.: +420 608 451 743
IČO: 76559858

www.mentusova.cz

Taťána Mentusová
Přibyslavská 580
Nová Paka (naproti přádelně)

 MASÁŽE, PEDIKÚRA, MANIKÚRA

Před 200. lety, 28. června 1813, navštívil Novou Paku císař František I. „Podobizna císaře Fran-
tiška I. od uměleckého 
rytce Josefa Axmanna“.
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Společnost Eichenauer spol. s.r.o.
hledá kolegy pro svůj nově budovaný 

výrobní závod v Novém Bydžově
• Procesní inženýr automoti ve/plasty - min.SŠ technického zaměření, NJ/AJ velmi dobrá znalost, zkušenosti  z výroby 
               plastů (znalost lisů ARBURG výhodou), znalost nástrojů procesního inženýrství 
• Inženýr kvality automoti ve - SŠ/VŠ technického zaměření, NJ/AJ velmi dobrá znalost, znalost nástrojů kvality pro automoti ve 
• Mistr výroby automoti ve - SŠ technického zaměření, NJ/AJ základní znalost, zkušenosti  s řízením výroby 
• Kvalifi kované operátory do výroby plastů pro automoti ve - zkušenosti  z výroby plastů, odpovědnost, povědomí o kvalitě 

Nabízíme: stabilní pracovní místa v nadnárodní společnosti , 
    příjemné pracovní prostředí, 
    zaškolení v centrále mateřského závodu, 
    prostor pro další profesní růst 
Nástup: dle dohody

Vaše nabídky zasílejte na adresu: ivana.exnerova@eichenauer.cz
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Daniel Povr, Valentýna Ouzká, Adam Veselý, Anita Vlačihová, 
Lukáš Folta, Nela Brádlová, Rozálie Kalická

Anna Náhlovská, Tereza Medlíková, Ester Medlíková, 
Kryštof Plecháč, Jonáš Vrašti l, Magdalena Prejsová

Petra Čermáková, Matěj Korbelář, Laura Žalská,Miroslav Špicar, 
Matěj Sedláček, Tereza Nýdrlová, Kristýna Ježová

Laura Johnová, Jáchym Jeřábek, Zuzana Mejsnarová, 
Sofi a Kašprišin, Franti šek Trejbal, Max Kalenda

Darina Ďorďová, Sebasti an Karásek, Kristýna Šubrtová, 
Mikuláš Píro, Viktorie Trejbalová, Erik Geršl

Jiří Strnad, Klára Stránská, Jakub Sláma, Matyáš Černík, 
Adam Polák

UZÁVĚRKA  PROSINCOVÉHO  ČÍSLA  10. 12. 2015




